
    

 

Agenda for Digitaliseringsstyrets møte 2/2024 

  
Fredag 21. juni 2024 kl. 10:00-15:00. Videomøte.  
 

Saks-

nummer  

Sakstype  Tid  Sakstittel  

13/24  Vedtak  10:00 Godkjenning og innkalling av dagsorden 

14/24 Vedtak  10:05 Godkjenning av referat fra møte 16.2.2024 

15/24 Orientering 10:05 Orienteringer fra HK-dir 

16/24 Drøfting 10:15 Etatsgruppen for digital transformasjon i 

utdanningssektoren 

17/24 Vedtak 10:45 Oppdatering av handlingsplan for digital 

omstilling 

18/24 Orientering 11:00 Risiko- og tilstandsvurdering 

informasjonssikkerhet og personvern 

19/24 Orientering 11:20 Orienteringer fra Sikt 

    11:30 Pause 

20/24 Orientering 12:00 Status for Sikts produktportefølje per første 

tertial 2024 

21/24 Drøfting/ 

Vedtak 

13:00 Langtidsplan for fellestjenester 2025-2027 og 

felles investeringsmidler 2025 

   13:30 Pause 

22/24 Orientering 13:40 Status neste generasjon forskningsnett 

(unntatt offentlighet) 

23/24 Drøfting 14:00 Obligatoriske og valgfrie tjenester  

24/24 Orientering 14:45 Evaluering av møtet 

25/24 Orientering 14:50 Eventuelt 

 

Vedlagte saksdokumenter: 

• DS 14-24 Referat fra møte 16.2.2024 

• DS 15-24 Orienteringer fra HK-dir 

• DS 16-24 Etatsgruppen for digital transformasjon i utdanningssektoren 

• DS 17-24 Oppdatering av handlingsplan for digital omstilling 

• DS 18-24 Risiko- og tilstandsvurdering informasjonssikkerhet og personvern 

• DS 19-24 Orienteringer fra Sikt 

• DS 20-24 Status for Sikts produktportefølje per første tertial 2024 
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• DS 20-24 Vedlegg 1-2 Porteføljestatus per første tertial 

• DS 20-24 Vedlegg 3 Status NVA 

• DS 21-24 Langtidsplan for fellestjenester 2025-2027 og felles investeringsmidler 

2025 

• DS 23-24 Obligatoriske og valgfrie tjenester 

 

Sak 22/24 er unntatt offentlighet, saksdokument sendes separat. 



 

Referat fra møte i Digitaliseringsstyret 16.2.2024  
Møte 1/2024  

Dato 16.2.2024 

Tid Kl. 11.00–15.00 

Sted Digitalt 

Medlemmer   

Til stede   Arne Benjaminsen (UiO) Lars Atle Holm (NMBU) 
 Seunn Smith-Tønnesen (UiA) Bjørn Haugstad (NTNU) 
 Tore Tungodden (UiB) Merete Vadla Madland (UiS) 

 Stine Grønvold (HINN) Harald Bolstad Evensen (NSO) 
 Vigdis By Kampenes (OsloMet) Jørgen Fossland (UiT) 

 Per Eirik Lund (USN) 
 

Lars-Petter Jelsness-Jørgensen (HiØ) (til 
sak 8/24) 

HK-dir Sveinung Skule Agnethe Sidselrud  

 Kristin Selvaag Tommy Tranvik 
 Ragnhild Tungesvik Andre Gaustad 
 Dag Hovdhaugen Mathias Sandnes 
 Ingrid Melve Stine Rønnes 

 Elin Merete Bjørgen Annette Grande Furset 

Sikt Roar Olsen Anders Reitan 

 Vigdis Kvalheim Inger Lise Strøm 
 Terje Mørland Lars Petter Mengshoel 
 Tom Røtting Julie Storlie 

 Frode Arntsen Henrik Tøndel 

Andre Eli-Karin Flagtvedt (representant fra 
hovedsammenslutningene 

Akademikerne, LO, YS og Unio) 

Katja Evjen (KD) 

 Kjærstin Åstveit (UHR) Katrine Elida Aaland (KD) 

 Jan Fredrik Schøyen (KD) Maria Svendsen Røed (KD) 
 Rolf Larsen (KD) Mathilde Holm (UiB) 

 
  

Sak Saksbeskrivelse 

1/24 Godkjenning av innkalling og dagsorden (vedtakssak) 

 Nestleder Seunn Smith-Tønnesen åpnet møtet. Det var ingen merknader til 
innkallingen.  

 
Leder av porteføljestyret for forskning og kunnskapsressurser har på vegne av 
porteføljestyret fremmet bekymring for status i NVA-prosjektet, og bedt om at 
Digitaliseringsstyret får en redegjørelse i dagens møte. Sikt vil gi en slik redegjørelse 
som del av sak 8/24. 

 Vedtak: 
Digitaliseringsstyret godkjenner innkalling og dagsorden. 

2/24 Godkjenning av referat fra møte 28.11.2023 (vedtakssak) 

 Referat fra møte 28.11.2023 er offentliggjort på hkdir.no. Det var ingen merknader til 

referatet. Styreleder overtok møteledelsen.  

 Vedtak: 
Digitaliseringsstyret godkjenner referatet fra forrige møte. 



   

Sak Saksbeskrivelse 

3/24 Årsplan 2024 (orienteringssak) 

 Kristin Selvaag, HK-dir, redegjorde for hovedtema i Digitaliseringsstyrets kommende 

møter, og minnet om at styret og dets medlemmer kan melde saker til møtene. Det var 
ingen merknader til planen.  

 Vedtak: 
Digitaliseringsstyret tar årsplan for 2024 til orientering og ber sekretariatet ta innspill til 

justeringer med i saksforberedelser til kommende møter. 

4/24 Orienteringer fra HK-dir (orienteringssak) 

 Direktør Sveinung Skule orienterte om: 

• Vi får gradvis bredere tilfang av kunnskap om behov, bruk og kompetanse om 
kunstig intelligens (KI). NHO sitt kompetansbarometer for 2023 viser raskt 

økende knapphet på IKT-kompetanse, og et særlig økende kompetansebehov 
innen KI. Studiebarometeret for 2023 viser at 6 av 10 studenter oppgir å ha brukt 

KI i studiene, og at bruk varierer stort blant annet mellom fagfelt og 
utdanningstyper. Kartleggingen HK-dir har gjort av sektorens arbeid med digital 
omstilling viser at 7 av 21 UH-institusjoner i stor eller i ganske stor grad har 

planer for bruk av KI i undervisning og læring. 

 
Dag Hovdhaugen, HK-dir, orienterte om: 

• Det er gjennomført en høring i sektoren om nasjonal samordning av 

masteropptak. HK-dir har mottatt 25 høringssvar og vil på bakgrunn av disse 
utarbeide en anbefaling til KD. Høringssvarene uttrykker i hovedsak støtte og 

vilje til samordning av masteropptak etter samme modell som Samordna 
opptak. En eventuell innføring av samordnet masteropptak vil komme som et 

oppdrag fra KD, og vil forutsette god koordinering mellom forskriftsarbeid i HK-

dir og arbeid i Sikt med teknisk løsning.  

 Vedtak: 

Digitaliseringsstyret tar saken til orientering. 

5/24 Fra tilstand til tiltak for digital omstilling (drøftingssak) 

 Sveinung Skule, HK-dir, innledet til diskusjon om videre oppfølging av handlingsplan og 

tiltak for digital omstilling, med utgangspunkt i HK-dir sin kartlegging av arbeid med 
digital omstilling i UH-sektoren. 

 
Kommentarer fra Digitaliseringsstyret: 

• Legg minst mulig i en oppdatering av handlingsplanen. Vurder kun mindre 

justeringer for å holde planen relevant (i lys av KI-utviklingen f.eks.), ikke let 
etter nye tiltak.  

• Stramme tider gir begrenset kapasitet til gjennomføring. Vi må bruke 

kapasiteten vår på å komme i mål med viktige pågående tiltak og leveranser. 

• Vi har allerede flere koordinerende aktører, som UHR, UH-17 og BOTT. Om HK-
dir skal ha en rolle i koordinering blir det viktig med en tydelig avklart 

rollefordeling og koordinering særlig mot UHR.  

• HK-dir kan spille en rolle i å sikre gode kjøreregler i sektoren, blant annet på KI. 

• HK-dir kan stimulere gjennom et virkemiddelapparat. 

• HK-dir kan, i samarbeid med UHR, ta en rolle i forhold til generiske kompetanser 
knyttet til personvern, universell utforming og klarspråk. Gjerne samordnet mot 

andre sektorer. 

https://cdn.sanity.io/files/dc7vqrwe/production/22a9f4f6d8f125df848e8c39b36831eee4393911.pdf?dl=
https://cdn.sanity.io/files/dc7vqrwe/production/22a9f4f6d8f125df848e8c39b36831eee4393911.pdf?dl=


   

Sak Saksbeskrivelse 

• HK-dir kan, i samarbeid med UHR, bidra til koordinering og deling av lokale 
tiltak for kompetanseheving. 

• Vi kan behøve hjelp med systematikk for gevinstrealisering, slik at vi kan jobbe 
godt med dette i Digitaliseringsstyret og i sektoren.  

• Vi bruker mest ressurser på grunnmuren og på administrative tjenester, lite på 

omstilling. En tydeliggjøring av hva som inngår i grunnmuren kan være nyttig. 

• Når grunnmuren nå begynner å komme på plass må vi jobbe videre med lokal 
innovasjon og fagnær digitalisering. Digital omstilling handler ikke om å ta i bruk 
digitale verktøy i undervisningen, men om å innarbeide elementer i fagene og 

om å redesigne studier.  

 Vedtak: 
Digitaliseringsstyret ber HK-dir ta innspill fra drøftingen med i videre oppfølging av 
strategi og handlingsplan for digital omstilling. 

6/24 Sektorstyring sikkerhet (orienteringssak) 

 Kristin Selvaag, HK-dir, orienterte om direktoratets arbeid på sikkerhetsområdet i lys av 

Riksrevisjonens rapport om informasjonssikkerhet i forskning. HK-dir har en sentral rolle 
i KDs styring av sikkerhetsområdet i UH-sektoren, med utvidet oppdrag fra 2022 som i 

tillegg til personvern og informasjonssikkerhet også omfatter samfunnssikkerhet og 

beredskap og nasjonal sikkerhet.  

 

Kommentarer fra Digitaliseringsstyret: 

• Rapporten er alvorlig og tilsier at vi må løfte oss ytterligere.  

• Omgivelsene er i endring, felles innsats er viktigere enn noensinne.  

• Vi er avhengige av Cybersikkerhetssenteret, og må sørge for en god innretning 

som gjør at dette fungerer best mulig, samtidig som kundene trygges i at 
pengene som investeres er vel anvendte.  

• Variasjonen i sektoren er stor, Cybersikkerhetssenteret må tilby tjenester for de 
som trenger det mest.  

• Sikt gjør en detaljert gjennomgang av rapporten, og deler gjerne sine 

betraktninger i neste møte. Rapporten retter i liten grad kritikk mot tjenester i 
Cybersikkerhetssenteret, men stiller spørsmål ved om finansieringsmodellen 

som er valgt hemmer innretningen på det hele.  

 Vedtak: 

Digitaliseringsstyret tar saken til orientering. 

7/24 Orienteringer fra Sikt (orienteringssak) 

 Direktør Roar Olsen orienterte om status for oppfølging av innspill fra 

Digitaliseringsstyret i foregående møter:  

• Behovsavklaring knyttet til obligatoriske fellestjenester, følges opp med egen 
sak i dagens møte. 

• Behov for gjennomgang av Sikts økonomimodell og 
kostnadsfordelingsmodeller, følges opp med egen sak i neste møte.  

• Ønske om risikovurderinger på porteføljenivå som tar inn over seg 
mottakskapasitet og hva som treffer ulike brukergrupper når, jobber med et 
underlag på dette.  

• Ønsket sak om modell for oppfølging og rapportering av gevinster 

• Evaluering av samstyringsmodellen innen to år, HK-dir og Sikt vil foreslå et løp.  
 



   

Sak Saksbeskrivelse 

 Vedtak: 
Digitaliseringsstyret tar saken til orientering. 

8/24 Status for Sikts produktportefølje per 31.12.2023 (orienteringssak) 

 Julie Storlie, Sikt, presenterte status for Sikts produktportefølje og investeringstiltak per 
31.12.2023.  

 

Terje Mørland, Sikt, orienterte om at UH-sak er minst to år forsinket, det vil si at første 
institusjon tidligst kan gå i produksjon neste vinter. Prosjektet har en styringsgruppe og 
en eiergruppe, som koordinerer arbeidet og jobber med avklaringer og med 

informasjonsflyt. Parallelt med at man søker avklaringer mot leverandør, jobbes det 

med mulige exit-strategier. Lars Atle Holm og Jørgen Fossland, leder og nestleder i 
eiergruppen, supplerte om status.        

 
Vigdis Kvalheim, Sikt, ga en gjennomgang av status for Cris/NVA-prosjektet. I november 
2023 ble det avdekket gjennom systematisk testing at sentral funksjonalitet fortsatt 

gjenstår. Det jobbes med å følge opp testgruppens rapport, og basert på dagens 

fremdrift anses det som realistisk med full overgang til NVA i 2024.    
 

Kommentarer fra Digitaliseringsstyret: 

• Ber om at Digitaliseringsstyret og porteføljestyret for forskning og 

kunnskapsressurser får en skriftlig redegjørelse om status og videre arbeid med 

Cris/NVA, som en samlet styringsgruppe står bak. 

• UH-sak og Cris/NVA er begge store sektorprosjekter, med betydelige forsinkelser 
knyttet til tester som ikke bestås fra leverandør. For UH-sak planlegges det for 

en mulig exit. Redegjørelsen om Cris/NVA bør også beskrive en plan B. 
• Det ble stilt spørsmål om det er felles forståelse og enighet om hva som er 

nødvendig funksjonalitet i Cris/NVA for å gå i produksjon. Sikt svarte at det har 

vært enighet om hvilken funksjonalitet som skal inngå og testes, men at det har 
vært fortolkningsrom som skaper behov for avklaring og presiseringer. 

• Hva tenker man rundt metodikk i utvikling av porteføljen fremover, og hvilke 
planer har Sikt for overgang til mer smidig utvikling? Sikt svarte at strategisk 

tilnærming for prosjekter og utvikling av produkter er å jobbe stadig mer etter 

smidig kontinuerlig utviklingsmetodikk. Smidig kontinuerlig utvikling er 

foretrukken tilnærming for produktutvikling i Sikt.  

• Det ble stilt spørsmål om porteføljestyret for utdanning og administrasjon vil bli 
forelagt prismodell for LMS-anskaffelsen. Sikt svarte at porteføljestyret skal 

behandle prismodellen.  

 Vedtak: 
Digitaliseringsstyret ber Sikt om en skriftlig redegjørelse om status og videre arbeid med 

Cris/NVA i forkant av neste møte. Digitaliseringsstyret tar for øvrig saken til orientering 

og ber om at innspill tas med i det videre arbeidet. 

9/24 Mål, ambisjoner og budsjett for porteføljene i 2024 (orienteringssak) 

 Roar Olsen innledet om Sikts samlete produktportefølje og tilhørende budsjett. Terje 

Mørland, Tom Røtting og Vigdis Kvalheim fra Sikt presenterte ledelseskommentarer, 
mål og ambisjoner for de tre produktområdene.  
 

 
 



   

Sak Saksbeskrivelse 

Kommentarer fra Digitaliseringsstyret: 

• Det som er sagt i tidligere møter om kompleksitet, kapasitet og 

mottaksutfordringer i institusjonene gjelder også her. Ambisjonene er store, det 

bør ikke settes i gang flere prosjekter enn vi greier å håndtere. 

• Det er viktig at vi jobber godt med evaluering og læring fra prosjekter, ref. 

diskusjonene om NVA og UH-sak. Sikt svarte at det jobbes kontinuerlig med 
evaluering og læring, blant annet gjennom sluttrapport for Analyseplattformen, 
evaluering av Cybersikkerhetssenteret og oppsummering av læringspunkter fra 

arbeidet med Arbeidslivsportalen. Læringspunkter for Arbeidslivsportalen vil 

legges frem for Digitaliseringsstyret når det er klart.  

• Det er ønske om at vi, i den grad det er mulig, verifiserer at Sikts tjenester er 

konkurransedyktige. Dette vil trygge sektoren om at det er gode priser også der 

vi har en monopolsituasjon.  

 Vedtak: 

Digitaliseringsstyret tar saken til orientering og ber om at innspill tas med i det videre 
arbeidet. 

10/24 Hvilke fellestjenester skal være obligatoriske? (drøftingssak) 

 Roar Olsen, Sikt, innledet til drøfting om obligatoriske fellestjenester, med forslag til en 

prosess for å tydeliggjøre hvilke tjenester som skal være obligatoriske og hva dette 

innebærer.  

 
Kommentarer fra Digitaliseringsstyret: 

• Takk for godt notat og fremlegg som grunnlag for en viktig diskusjon.  

• Det er ønske om å videreføre fellestjenester i sektoren, med en frihetsgrad som 
hensyntar forskjeller og at ikke alt passer for alle.  

• Mindre institusjoner kan behøve fellesløsninger i større grad enn store 
institusjoner, håper vi greier å se på hvilke løsninger sektoren samlet er tjent 

med. 

• Det bør være et skille på å forplikte seg til å ta del i et nasjonalt løp med felles 
investeringer i utredning eller utvikling av en tjeneste, og å være forpliktet til å 

ta en tjeneste i bruk. Det bør være tydelige premisser for hvordan man forplikter 

seg, og hvordan man inngår og går ut av avtaler. 
• Settet av obligatoriske fellestjenester bør være relativt lite, men vi bør 

videreføre tradisjonen vi har for å stå sammen som stor kunde med 
markedsmakt.  

• Det er støtte for en felles digital grunnmur i bunnen, som vi står fritt til å bygge 

andre tjenester på toppen av (lokal innovasjon, og/eller tjenester kjøpt fra Sikt 
eller andre).   

• Ingen andre enn KD kan gjøre tjenester obligatoriske, dette må ligge til grunn for 
videre prosess. Det må fremgå tydelig hvilke tjenester som faktisk er 
obligatoriske gjennom pålegg og juridiske forpliktelser.  

• Dersom en tjeneste er obligatorisk må dette gjelde for alle, uavhengig av 
størrelse og geografi.  

• Fellestjenester må være kostnadseffektive og attraktive, da vil de tas i bruk uten 
å være obligatoriske.  

• Det er fortsatt behov for en forutsigbar betalingsmodell, og det bør være noen 
felles forpliktelser også der tjenestene ikke er obligatoriske.  



   

Sak Saksbeskrivelse 

• Sikt behøver forpliktelse og langsiktighet, samtidig må vi som kunder stå fritt til 
å velge tjenester fra den leverandøren som tilbyr best kvalitet og pris.  

• Vi har et ansvar for å følge opp Sikts tildelte rolle som sektorens 
tjenesteleverandør, og er ikke tjent med å skape intern konkurranse. På noen 
områder leverer institusjoner konkurrerende tjenester, dette bør beskrives 

nærmere.  

• Det er ønske om en oppfølging av saken i neste møte, før Sikt sender sitt forslag 
om obligatoriske fellestjenester på høring i sektoren.  

 Vedtak: 

Hovedinnretningen til prosess og beskrivelse av hva som skal være obligatoriske 

fellestjenester for UH 21 støttes. Innspill som kom i drøftingen tas med i den videre 
prosessen.  

11/24 Evaluering av møtet (orienteringssak) 

 • Takk for gode og konstruktive drøftinger i krevende saker, som gjør at vi 
kommer videre i disse på en hensiktsmessig måte. 

• Vi er helt avhengige av at realitetene fremkommer i rapporteringen vi mottar, at 
det ikke gis uttrykk for at status er bedre enn den faktisk er. Dette er en 

grunnleggende forutsetning for at samstyringsmodellen skal fungere. 

12/24 Eventuelt (orienteringssak) 

 Ingen saker til eventuelt.  

 



    

 

Saksdokument 

Digitaliseringsstyret for høyere utdanning og forskning 

 

 

Til  Digitaliseringsstyret 

Dato 21.06.2024 

Saksnummer 15/24 

Vår arkivkode 24/08778 

Sakstype Orientering 

  

Saksansvarlig Sveinung Skule 

Saksbehandler Kristin Selvaag 

Orienteringer fra HK-dir 

  
Forslag til vedtak  
Digitaliseringsstyret tar saken til orientering.  

 
Bakgrunn 
Direktør for HK-dir, Sveinung Skule, orienterer om pågående og fremtidige aktiviteter som er 
av strategisk betydning for Digitaliseringsstyret. 

 



    

 

Saksdokument 

Digitaliseringsstyret for høyere utdanning og forskning 
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Til  Digitaliseringsstyret 

Dato 21.06.2024 

Saksnummer 16/24 

Vår arkivkode 24/08778 

Sakstype Drøfting 

  

Saksansvarlig Sveinung Skule 

Saksbehandler Kristin Selvaag 

Etatsgruppen for digital transformasjon i utdanningssektoren 

  
Forslag til vedtak  
Digitaliseringsstyret ber HK-dir ta innspill fra drøftingen med i det videre arbeidet, og tar 
saken til orientering. 

 
Bakgrunn 

HK-dir og Utdanningsdirektoratet (Udir) fikk våren 2023 i felles oppdrag fra 
Kunnskapsdepartementet (KD) å etablere og drive Etatsgruppe for digital transformasjon i 
utdanningssektoren. Gruppen består av toppledere fra HK-dir, Udir, Sikt, Lånekassen, 
Statped og NOKUT, i tillegg er Digitaliseringsdirektoratet (Digdir) representert og KD deltar 
som observatør.  

Etatsgruppen skal bidra til at utdanningssektoren har en felles utviklingsretning for 
nyskapende digitale brukerreiser som går på tvers av flere virksomheters ansvarsområde, og 
som understøtter sektormål og digitaliseringsstrategiene for sektoren. Ved å etablere en 
gruppe på toppledernivå på tvers av virksomheter for å diskutere felles strategisk retning og 
et veikart for tiltak og prioritert utvikling, kan den digitale tjenesteutviklingen bli mer 
samordnet og effektiv.  

Gruppen har nå jobbet i et år. Her følger en kort orientering om arbeidet så langt, og ønske 
om innspill fra Digitaliseringsstyret til det videre arbeidet. 

Vurdering  

Etatsgruppen adresserte tidlig behov for en felles kompetansebase, og pekte på noen 
områder der det var aktuelt å bygge kompetanse som gruppe. Som kunnskapsgrunnlag for 
analyser og anbefalinger til videre arbeid har gruppen derfor brukt tid på dette. Som 
bakteppe for arbeidet ligger de to strategiene som dekker digitalisering i utdanningssektoren, 
samt en introduksjon til Digdirs kompetansemodell for digital transformasjon.  

 

 

https://hkdir.no/hoyere-utdanning-og-forskning/digital-omstilling/etatsgruppe-for-digital-transformasjon
https://hkdir.no/hoyere-utdanning-og-forskning/digital-omstilling/etatsgruppe-for-digital-transformasjon
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Siden oppstarten i juni i fjor har etatsgruppen utarbeidet: 

• Enkle oversikter over pågående digitaliseringstiltak hos etatene, kategorier av digitale 
løsninger/systemer i utdanningssektoren og status på tidligere arbeid med 
tverrgående tjenestekjeder i kunnskapssektoren.  

• Kriterier for å prioritere tiltak inn i felles veikart. 

• Problembeskrivelse om finansiering av digitaliseringstiltak. 

• Direktørerklæring som uttrykk for felles ambisjon og visjon for etatsgruppens arbeid. 

• Utdanningsspor på Digitaliseringskonferansen 2024 i regi av Digdir, om hvordan 
digital transformasjon kan støtte utdanning for alle. 

Etatsgruppen er nå i gang med å utarbeide et veikart. Foreløpig omfatter veikartet fire 
tiltaksområder hvor man ser at felles innsats fra etatene vil gi gevinst.  

 

Figur: Foreløpige tiltaksområder i etatsgruppens veikart 

1. Scenarier for fremtidens utdanning 
Samarbeid om å utforske muligheter og potensiale med digitale teknologier i et 
fremtidsperspektiv. Ønsker å involvere fagmiljøer fra sektoren i en arbeidsgruppe som 
identifiserer mulige scenarier med et læringsfokus. 
 

2. Digitalt kompetanseløft 
Samarbeid om digital kompetanse som forutsetning for å lykkes med å utnytte digital 
teknologi for økt kvalitet. Etatene planlegger i første omgang et felles digitalt 
kompetanseløft for egne ledergrupper. 
 

3. Tverrgående digitale tjenester 
Samarbeid om å utvikle digitale tjenester fra etatene slik at de spiller bedre sammen og 
legger til rette for gode tverrgående brukerreiser. Inkluderer en oppfølging av identifiserte 
smertepunkter knyttet til overgangene i et utdanningsløp.  
 

4. Nasjonale registre og datadeling 
Samarbeid om godt organiserte data og deling av disse, som grunnlag for 
sammenhengende tjenester og kunnskapsutvikling. Inkluderer samarbeid om registre 
med utdanningsrelevante data.  
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Arbeid pågår med å konkretisere og planlegge tiltak innenfor hvert av de fire områdene, på 
kort og lang sikt. Etatsgruppen jobber også med en løypemelding til KD som oppsummerer 
status for arbeidet etter et års virke og planer for det videre arbeidet. Løypemeldingen kan 
deles med Digitaliseringsstyret.  

HK-dir ønsker å bruke Digitaliseringsstyret som innspillspartner i det videre arbeidet med 
etatsgruppen, og vil gjerne høre Digitaliseringsstyrets tanker rundt: 

• Etatsgruppens foreløpige tiltaksområder 

• På hvilke måter etatsgruppens arbeid kan understøtte Digitaliseringsstyrets og 
sektorens arbeid og motsatt 
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Til  Digitaliseringsstyret 

Dato 21.06.2024 

Saksnummer 17/24 

Vår arkivkode 24/08778 

Sakstype Vedtak 

  

Saksansvarlig Kristin Selvaag 

Saksbehandler Annette Grande Furset og Ingrid Melve 
 

 

Oppdatering av handlingsplan for digital omstilling 

  
Forslag til vedtak  
Digitaliseringsstyret anbefaler at HK-dir gjør kun mindre oppdateringer i handlingsplanen, i 
tråd med det fremlagte.  

 

Bakgrunn 

Handlingsplan for digital omstilling i høyere utdanning og forskning er en oppfølging av 
Strategi for digital omstilling i universitets- og høyskolesektoren 2021–2025. Handlingsplanen 
ble utarbeidet i 2022 av en arbeidsgruppe med representanter fra sektoren. Underveis ble 
det gjennomført en bred høringsrunde i sektoren, og foraene i samstyringsmodellen var 
involvert i flere runder. Endelig handlingsplan ble lansert 3. november 2022.  

HK-dir har ansvar for revidering og oppfølging av handlingsplanen, og gjennomførte høsten 
2023 en første tilstandskartlegging av sektorens arbeid med digital omstilling. Funn og 
anbefalinger fra kartleggingen tilsier at strategi og handlingsplan står seg godt for 
strategiperioden. Med utgangspunkt i dette, samt tydelige tilbakemeldinger fra 
Digitaliseringsstyret (sak 5/24), planlegger HK-dir å gjøre kun mindre oppdateringer i 
handlingsplanen i 2024. Porteføljestyrene har også diskutert kartleggingen i sine møter våren 
2024, og er forelagt en orientering om planlagte oppdateringer i handlingsplanen.  

Vurdering 

HK-dir vil gjøre følgende oppdateringer i handlingsplanen:  

• Beskrivelsen av samstyringsmodellen i innledende kapittel justeres i tråd med justeringer 
i modellen i 2023.Tilsvarende justering gjøres i avsluttende kapittel om oppfølging, hvor 
det også tas inn en setning om at HK-dir gjør løpende tilstandskartlegging av digital 
omstilling. 

• Beskrivelsen av noen få fellestiltak justeres der opprinnelige referanser til konkrete 
prosjekter eller planer er utdaterte.  

• Tiltak om åpen publisering og åpen tilgang lå opprinnelig som et anbefalt fellestiltak. 
Tiltaket flyttes over i kategorien for pågående tiltak, med lenke til sluttrapport og 
kommentar om at tiltaket er gjennomført. 

https://hkdir.no/dokumenter/les-dokumentet/handlingsplan-for-digital-omstilling-i-hoyere-utdanning-og-forskning/Innledning
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• Informasjon om gjennomføringsansvar for fellestiltak lå opprinnelig i samlet tiltaksoversikt 
sist i handlingsplanen. Informasjonen tas inn i beskrivelsen av det enkelte tiltak, for 
enklere oversikt.  

• Lenker oppdateres der nettsideinnhold har flyttet på seg. 
 
All øvrig tekst, prioriteringer og anbefalinger vil bestå uendret. Statusoppdateringer fra 
porteføljeoversikten er ikke en del av handlingsplanen, men oppdateres løpende i oversikten 
over nasjonale digitaliseringstiltak (Sikt.no).  
 
Handlingsplanen viser til eksempler på pågående institusjonelle tiltak i tilknytning til hvert av 
strategiens innsatsområder. Disse var ment for inspirasjon, læring og samarbeid på tvers av 
institusjoner, tanken var å kunne fylle på med flere eksempler over tid. Gjennom 
tilstandskartleggingen har HK-dir fått kjennskap til en rekke nye tiltak som institusjonene er 
villige til å dele. I forbindelse med omstrukturering og tilgjengeliggjøring av handlingsplanens 
tekst og innhold på nettsidene, vil HK-dir legge til rette for å inkludere flere eksempler på 
pågående institusjonelle tiltak. 

https://sikt.no/tiltak
https://sikt.no/tiltak
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Til  Digitaliseringsstyret 

Dato 21.06.2024 

Saksnummer 18/24 

Vår arkivkode 24/08778 

Sakstype Orientering 

  

Saksansvarlig Kristin Selvaag 

Saksbehandler André Gaustad 

Risiko- og tilstandsvurdering informasjonssikkerhet og 
personvern 

  
Forslag til vedtak  
Digitaliseringsstyret tar saken til orientering. 

 
Bakgrunn 

HK-dir har gjennomført sin årlige kartlegging av arbeidet med informasjonssikkerhet og 
personvern hos de 28 virksomhetene1 som omfattes av Kunnskapsdepartementets policy for 
informasjonssikkerhet og personvern.2 Like over påske oversendte HK-dir sin rapport til 
Kunnskapsdepartementet hvor departementet orienteres om viktige utviklingstrekk og 
konklusjoner.  

Offentlig versjon av denne rapporten ble publisert 10. juni.3 

Vurdering  

HK-dir ønsker å orientere Digitaliseringsstyret om de mest sentrale funnene og 
konklusjonene i årets rapport. Dette gjelder følgende forhold: 

• Endringer i trusselbildet i UH-sektoren. Utviklingen med hensyn til antall og typer 
uønskede informasjonssikkerhets- og personvernhendelser i 2023 sammenliknet med 
tidligere år. 
 

 

1 Dette er de 21 statlige universitetene og høgskolene, og Sikt, NFR, NOKUT, Simula, NUPI, UNIS og FEK. HK-dir 
omfattes også av policyen, men kontrollen av HK-dir utøves av Kunnskapsdepartementet. 
 
2 Policyen er tilgjengelig på https://hkdir.no/vaare-tenester/styring-av-informasjonssikkerhet-og-personvern-i-
hoeyere-utdanning-og-forskning#content-section-2. 
 
3 Rapporten er tilgjengelig på https://hkdir.no/rapporter-undersokelser-og-statistikk/informasjonssikkerhet-og-
personvern-i-hoyere-utdanning-og-forskning-risiko-og-tilstandsvurdering-2024. 

https://hkdir.no/vaare-tenester/styring-av-informasjonssikkerhet-og-personvern-i-hoeyere-utdanning-og-forskning#content-section-2
https://hkdir.no/vaare-tenester/styring-av-informasjonssikkerhet-og-personvern-i-hoeyere-utdanning-og-forskning#content-section-2
https://hkdir.no/rapporter-undersokelser-og-statistikk/informasjonssikkerhet-og-personvern-i-hoyere-utdanning-og-forskning-risiko-og-tilstandsvurdering-2024
https://hkdir.no/rapporter-undersokelser-og-statistikk/informasjonssikkerhet-og-personvern-i-hoyere-utdanning-og-forskning-risiko-og-tilstandsvurdering-2024
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• Etterlevelse av Kunnskapsdepartementets policy. Endringer i og statusen for UH-
sektorens overholdelse av hovedkravene i departementets policy for 
informasjonssikkerhet og personvern. 
 

• Vurdering av risiko for uønskede informasjonssikkerhets- og personvernhendelser. 
Typer brudd på informasjonssikkerheten og krenkelser av personvernet som vi, med 
bakgrunn i årets kartlegging, mener at virksomhetene i UH-sektoren bør være særlig 
oppmerksomme på i 2024/25. 

Når det gjelder funn og konklusjoner på virksomhetsnivå, formidles disse gjennom brev til 
den enkelte virksomhet. I brevene gis det blant annet virksomhetsspesifikke anbefalinger for 
det videre arbeidet med informasjonssikkerhet og personvern.  
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Til  Digitaliseringsstyret 

Dato 21.06.2024 

Saksnummer 19/24 

Saksarkivnr. 24/00173 

Sakstype Orientering 

  

Saksansvarlig Roar Olsen 

Saksbehandler Henrik Tøndel 

Orienteringer fra Sikt 
 

Forslag til vedtak 

Digitaliseringsstyret tar saken til orientering. 

Bakgrunn 

Direktør for Sikt, Roar Olsen, orienterer om pågående og fremtidige aktiviteter som er av 
strategisk betydning for Digitaliseringsstyret.  
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Til  Digitaliseringsstyret 

Dato 21.06.2024 

Saksnummer 20/24 

Saksarkivnr. 24/00173 

Sakstype Orientering 

  

Saksansvarlig Roar Olsen 

Saksbehandlere Tom Røtting, Vigdis Kvalheim, Terje Mørland og Julie Storlie  

 

Status for Sikts produktportefølje per første tertial 2024 
 

Vedtak 

Saken tas til orientering og innspill tas med i det videre arbeidet. 

Bakgrunn 

Med bakgrunn i samstyringsmodellen er formålet med denne saken å orientere om status for 
Sikts produktporteføljer per første tertial 2024 (T1). Tilsvarende status er gjennomgått med 
porteføljestyrene. 
 

 

Vurdering 

8 virksomheter som har tatt i bruk IAM og/eller Analyseplattformen  

Sikt har hatt to fellessatsinger i samarbeid med UH 21, hvor det dermed er felles oppfølging om 
innføringene. IAM (identitets- og tilgangsstyring) er i løpet av 2023 og hittil i 2024 tatt i bruk av 6 
virksomheter med til sammen 120 000 brukere. Det er i tillegg 4 pågående innføringsløp. 2 
virksomheter har tatt i bruk en pilotversjon av Analyseplattformen, og planlegging har startet for 
videre innføring til ytterligere 2 i 2024. Innføringen av Analyseplattformen har tatt lenger tid enn 
forutsatt som følge av nødvendig prosess om tjenestemodell i 2023 og etablering av nytt 
utviklingsverktøy i 2024.  

Det er usikkerhet om tidslinjen for innføring av UH sak og organisering av forvaltningen. UH sak 
er utelatt fra oversikten under i påvente av mer konkrete planer.  
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6 av 8 investeringstiltak er på plan  

Per T1 er det 8 investeringstiltak i porteføljen. Se vedlegg 1 for porteføljeoversikt.  

For investeringstiltak er 6 av 8 tiltak på plan. Grafen under oppsummerer fremdrift for 
investeringstiltak.  

  

UH-sak og NVA er forsinket. Samarbeidet med leverandør om UH sak er bedret. Milepæl 5, 
godkjent akseptansetest, er forventet godkjent med beslutning av eiergruppen 24. juni. NVA er 
høyt prioritert. Det er god fremdrift, men fortsatt usikkerhet. Hovedlansering er forutsatt i oktober 
2024. Se vedlegg 3 for mer informasjon om status NVA. 

Mindre forsinkelser på Nytt opptakssystem om brukerflate søker og administrator, FS om tilgang 
for testing av brukerflater, samt anskaffelsen på LMS. Fremdriften er antatt å ikke påvirke 
måloppnåelsen eller rammene totalt sett, og status er rapportert på plan. Siden forrige 
rapportering har Nytt opptakssystem endret status fra risiko for forsinkelse til på plan.  

Anskaffelsene av Forskningsnettet, og tiltakene Utdanningsregister og Submerse er på plan. For 
mer informasjon om status for Forskningsnettet se sak 22/24. Det henvises for øvrig til sikt.no for 
informasjon om investeringsporteføljen. 

 

Økonomi – Prognosen viser tilnærmet 0 i resultat for 2024 

Budsjettert resultat inkl. risikokapital for 2024 for produktporteføljene totalt er MNOK -0,5, og Sikt 
styrer inn mot et resultat på MNOK 0. Prognosen for totale inntekter har et negativt avvik på 
MNOK 15,9 som utgjør 1,7% i forhold til budsjett. Avviket skyldes i hovedsak at brukerinntekter 
fra IAM og Analyseplattformen kommer senere i året enn forutsatt. Prognosen for totale 
kostnader er tilnærmet lik budsjett.  

I porteføljen er kun Felles studentsystem (FS) finansiert med felles investeringsmidler i 2024. 
Regnskapsførte kostnader for Felles studentsystem er noe under budsjett. Prognosen for bruk av 
felles investeringsmidler til FS er MNOK 40 og på budsjett.  

https://sikt.no/tiltak?status=ongoing&page=1
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Se vedlegg 1 for mer informasjon om økonomi. 

 

Risiko, usikkerheter og avhengigheter 

Det har vært prioritert å jobbe med risikoforebyggende tiltak for mottakskapasitet i denne 
perioden.  

Av andre risikoer som er prioriterte for tiltak, fremheves stramt budsjett og lite rom for planlegging 
av integrasjon, migrering og øvrige innføringsaktiviteter knyttet til anskaffelsene av LMS, 
Plagiatkontroll og digital eksamen. Porteføljestyret følger opp tiltak i det videre arbeidet. 

Sikkerhetssituasjonen i sektoren er fortsatt skjerpet, og det pågår en rekke risikoreduserende 
aktiviteter på sikkerhetsområdet.  

Ellers orienteres det om at risikoen med gammelt opptakssystem vil være vedvarende og et 
kontinuerlig fokus til nytt system er på plass.  

Risikoen om ressurstilgang er foreslått tatt ut av rapporteringen fra neste periode.  

De pågående anskaffelsene for Forskningsnettet, LMS, Plagiatkontroll og Digital eksamen har 
usikkerheter som vil reduseres etter hvert som anskaffelsene har fremdrift.  

Av andre forhold bør det legges til rette for bedre styring av avhengigheter mellom UH sak og den 
øvrige porteføljen når UH sak er over i mer normal prosjektgjennomføring. Funksjonelle og 
tekniske avhengigheter mellom UH sak, FS og IAM er avdekket, og UH sak vil også påvirke 
mottakskapasiteten til institusjonene.  

 

Bedre porteføljestyring av mottakskapasitet 

Institusjonenes kapasitet til å innføre, ta i bruk produkter og hente ut gevinst og nytteeffekter fra 

investeringstiltak og kontinuerlig utvikling av produkter er identifisert som en risiko. Med 

mottakskapasitet menes administrasjonens kapasitet til innføringer og sluttbrukeres kapasitet til å 

ta i bruk og hente ut nytteeffekter.  

Det er gjennomført en foreløpig analyse for UH 21. Det pågår arbeid med å konkretisere hva som 

kreves av ulike brukergrupper og ressurser, og til hvilken tid. Vurderingene er knyttet til ny 

funksjonalitet, anskaffelser og andre endringer i produktporteføljen.  

Det er i hovedsak porteføljen innen Utdanning og administrasjon som krever mottakskapasitet, og 

det videre arbeidet er derfor i hovedsak planlagt innenfor denne porteføljen. De andre 

porteføljene vil kreve mindre kapasitet, men blir påvirket og involveres derfor underveis. 

Utdanning og administrasjon er godt i gang med å lage produktstrategier og veikart som skaper 

en god prosess og et godt underlag for arbeidet med mottakskapasitet. Det vil legges til rette for 

involvering av sektoren, for best mulig samarbeid om risikoreduserende tiltak.  

 

 

Status for porteføljen Utdanning og administrasjon 

Se vedlegg 2 for oppsummering av status og detaljer om økonomi. 

Fellesmål: Porteføljen for utdanning og administrasjon har tre fellesmål og spesifikke mål per 
produktområde. Det første fellesmålet er solid og effektiv drift, service og beredskap. Alle 
produktområdene har stabil drift med unntak av den gamle opptaksløsningen. For 
opptaksløsningen er risikoreduserende tiltak på plan.  

Det andre fellesmålet er å etablere porteføljestrategi og produktstrategier. Porteføljestrategi ble 
vedtatt av porteføljestyret i juni. Utkast til produktstrategier er lagt frem for porteføljestyret, med 
gode tilbakemeldinger om relevans, detaljnivå og prosess for involvering. Produktstrategiene 
vedtas i oktober.  
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Det siste målet gjelder styrket kommunikasjon, og for dette målet gjenstår det fortsatt arbeid for å 
sikre måloppnåelsen for året. Hittil i år har det vært gjennomført flere tiltak for styrket 
kommunikasjon i produktområdenes ulike kanaler mot institusjoner og brukere. For det største 
produktområdet, Studieadministrasjon, er det nylig tilført kommunikasjonsressurser som vil 
muliggjøre mer systematisk og målrettet arbeid med kommunikasjon og forventningsstyring av 
sektoren. Nylig vedtatt porteføljestrategi er en plattform for videre kommunikasjon med sektoren 
på tvers av produktområder. 

Innenfor porteføljen vil mange nye løsninger bli klare for utrulling de nærmeste årene. Dette kan 
potensielt utfordre mottakskapasiteten, og er et viktig oppmerksomhetsområde for 
porteføljestyret. Sentrale tiltak det jobbes med, er etablering av felles veikart som angir både når 
ny funksjonalitet kan tas i bruk og når gammel fases ut, styrket kommunikasjon med sektor og 
enkeltinstitusjoner og justering av utrullingsplaner ved behov. 

Økonomi: Status prognose er tilnærmet lik budsjett. Vi gjør oppmerksom på to forhold; Innføring 
av Analyseplattformen tar lenger tid enn det var lagt opp til. Dette fordi man valgte å verifisere og 
justere teknologi før opptak av nye kunder, og dermed blir brukerinntektene lavere enn forutsatt i 
2024. Forsinkelsen vil ikke påvirke prisnivået for sektoren. Studieadministrasjon har ansatt færre 
enn det var lagt til grunn i budsjettet. Dette blir delvis kompensert med konsulenter på kort sikt. 
Sikt ønsker å redusere konsulentbruken. Det jobbes med å vurdere alternativer, herunder utsette 
enkelte aktiviteter som ikke er kritisk for framdriften.  

Status for mål for 2024 per produktområde er gjengitt under.  

Digitalt læringsmiljø: Produktområdet er i hovedsak på plan med anskaffelsesprosjekter på 
områdene LMS, digital eksamen og plagiatkontroll. Anskaffelsesprosjektene har imidlertid svært 
stram økonomi og begrensede muligheter til å planlegge for innføring, migrering og integrasjoner 
knyttet til anskaffelsene er en utfordring. Risikoen er flagget som gul med en negativ trend, men 
kan fort bli rød. Risikoen er drøftet i porteføljestyret, og det er satt i gang arbeid med å 
konkretisere omfang og konsekvenser, samt identifisere risikoreduserende tiltak. 

Generell administrasjon og ledelse: UH sak er vesentlig forsinket, og status for utviklingsmål er 
dermed rød. Arbeidet med å etablere forvaltningsorganisasjon for UH sak er satt på vent i 
påvente av styringsgruppens vurderinger. Øvrige utviklingsmål for produktområdet er på plan, 
herunder å berede grunnen for at økonomitjenesten kan gå over på sky.  

Dataanalyse og beslutningsstøtte: Innføringen av analyseplattformen vil starte opp igjen i 
september, og er noe utsatt som følge av overgang til nytt utviklingsverktøy. Forsinkelsen er 
synliggjort med gul farge. Det er forutsatt at forsinkelsen ikke påvirker prisnivået for sektoren, og i 
liten grad måloppnåelsen for produktområdet. UiA og Sikt benytter allerede analyseplattformen.  
UiS, USN og UiB har også tilgang.  

Studieadministrasjon - FS: Arbeidet med moderniseringen av FS er i hovedsak på plan. 
Fremdriften er noe forsinket når det gjelder å involvere institusjonene i test av brukerflater. 
Produktområdet har tatt opp som risiko at videre forsinkelse for brukerflater kan føre til at 
sektoren lager egne løsninger der funksjonalitet vil komme i FS, noe som kan redusere gevinster 
og samhandling i sektoren. Selv om forsinkelsen isolert sett er liten, er den derfor flagget som gul. 
Brukerflater har imidlertid høy prioritet, og de nye brukerflatene begynner å komme på plass i 
interne testmiljøer, med en ambisjon om å få i gang testing med brukere innen T2. For 
brukerflatene til søker / student er brukertestingen pågående. Det er god fremdrift i arbeid med 
dokumentasjon av prosesser og API-produksjon. Veikart og livssyklushåndtering er behandlet i 
produktråd og publiseres på Sikt.no.  

Studieadministrasjon - Opptak: Driftssituasjon på gammel opptaksløsning er uendret, og 
identifiserte risikoreduserende tiltak gjennomføres i henhold til plan. Opptakssystemet overvåkes 
løpende, og det er ikke tegn til tilsvarende utfordringer som i 2023. Prosjektet Framtidens opptak 
har god framdrift med å nå hovedmilepælen om gjennomføring av opptak til grunnutdanninger i 
nytt system i 2026. Opptakssystemet utvikles slik at det relativt lett kan tilpasses ulike typer 
opptak og regelverk. Det ligger derfor også godt til rette for å få etablert samordnet masteropptak 
forutsatt at regelverk og forvaltningsmodell for dette kommer på plass. Prosjektet har i T1 
oppnådd en viktig milepæl om etablering av ny datamodell for opptak. Det er mindre forsinkelser 
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knyttet til migreringsstrategien for ny datamodell og noe lavere timepådrag enn budsjettert. Tiltak 
er iverksatt.  

Studieadministrasjon - Nasjonale registre: Arbeidet med å etablere første versjon av 
Utdanningsregister er i henhold til oppdatert plan. Registerutvalg (supplement til produktrådet for 
studieadministrasjon) er etablert, og involvert i arbeidet med produktstrategi.  

 

Status for porteføljen Data og infrastruktur 

Se vedlegg 2 for oppsummering av status og detaljer om økonomi. 

Fellesmål: Data og infrastruktur er porteføljen med flest betalende institusjoner. Dette skyldes 
både at grunnopplæringen benytter Feide og at det er mange produkter som er attraktive for 
forskningsinstitutter. Veksten er størst på Feide, CNaaS (lokalnett), KI-Chat, 
Cybersikkerhetssenteret og Forskningsnettet.  

En annen felles ambisjon for alle relevante produkter er etableringen av første versjon 
produktstrategi. Her er det god fremdrift om produktstrategi på store produktområder som 
Cybersikkerhet, Feide, Forskningsnett og Felles IAM. 
 
Økonomi: Prognosen for porteføljen totalt er tilnærmet lik budsjett per 1. tertial, hvis vi ser bort i 
fra tekniske avvik på IAM. God etterspørsel bidrar til nye inntekter. Prognosen viser lavere 
inntekter enn budsjettert for IAM, som i hovedsak skyldes at inntektene kommer senere i året enn 
forutsatt. På kostnadssiden er det regnskapsteknisk avvik på IAM som følge av at riksrevisor har 
pålagt endret prinsipp for avskrivninger, og avskrivningene vil dermed starte tidligere enn forutsatt 
i budsjettet.  
 

For Forskningsnettet er ambisjonen for 2024 å lande avtaler med råvareleverandører som gjør at  
Forskningsnettet kan leveres på de behov som kommer de neste 20 årene. Vi er inne i 
sluttfasen av forhandlingene og det vil orienteres om forskningsnettet som egen sak i møtet.  
 
For Campusnett er ambisjonen å øke kundegrunnlaget med 10 nye kunder på CNaaS + 
eduroam, samt ytterligere øke automatiseringsgraden på drift. Vi er på plan, og akkurat nå er det 
større etterspørsel enn vi kan levere. Tjenesten er blitt populær og eksisterende kunder er gode 
ambassadører. 
 
For Cybersikkerhetssenteret (eduCSC) er ambisjonen å øke kundegrunnlaget med 10 nye kunder 
inklusive oppgradering fra basis til pluss. Arbeidet med å øke kundegrunnlaget går som planlagt.  
Riksrevisjonens rapport gir grunnlag for komplettering/prioritering av ressurser og funksjonalitet 
som gjør at produktstrategien vil justeres. I 2024 publiserer eduCSC den første trusselrapporten 
for forsknings- og utdanningssektoren i Norge. Det lanseres også en portal for sårbarhetsstyring, 
samt funksjonalitet for å identifisere endepunkter på tilknyttede virksomheter lokalnett. Et nytt 
produktråd vil være operativt fra høsten 2024, og bidra til enda bedre samstyring og 
brukermedvirkning i arbeidet med å utvikle verdiøkende og kostnadseffektive tjenester til.  
 
For Felles IAM er ambisjonen å rulle ut så mange institusjoner som mulig i 2024. Vi ser at det er 
et solid sikkerhetstiltak, og riksrevisjonen har også pekt på at brukerkontoer ikke er tilstrekkelig 
under kontroll. Det pågår 4 utrullingsløp i parallell. Utrullingsfarten og institusjonenes effektivitet 
øker i takt med læringspunkter fra tidligere innføringer. For Felles IAM er det pågående dialog om 
behov for et omforent målbilde for hvordan UH sak og IAM mest mulig hensiktsmessig bør 
fungere sammen både teknisk og funksjonelt.  
 
For produktområdet Samhandling er ambisjonen å nå 50 kunder for våre KI-tjenester innen 
utgangen av 2024. Dette er et ungt produktområde, og utviklingen skjer raskt. Så langt har vi fått 
26 kunder, hvorav halvparten er i drift og resten i test. Interessen for KI-aktiviteter er betydelig, 
med ~600 personer på medlemslisten til "KI Læringskollektiv" og stor deltakelse på ukentlige 
foredrag. 
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Zoom er et viktig verktøy for digital kommunikasjon spesielt i undervisning. Tjenesteleveransen 
fra Zoom vil gå inn i en ny fase etter oktober. Den tidligere tekniske plattformen levert av 
NORDUnet blir modernisert og mer integrert med Zooms skytjenester som en hybrid løsning. Det 
vil også bli mulig å velge Zooms skytjenester som et alternativ. Den nye tekniske løsningen 
kommer med en gunstigere brukerlisens med nye fordeler for både store og små organisasjoner. 
  
Den nåværende rammeavtalen for mobiltelefoni og fasttelefoni utløper 1. desember i år. Arbeidet 
med et nytt anbud er påbegynt og forventes ferdigstilt innen denne tidsfristen. Siden forrige avtale 
ble inngått, har det skjedd betydelige teknologiske fremskritt og endringer i hvordan sektoren 
bruker slike verktøy. Den nye rammeavtalen vil derfor ta hensyn til økende behov for 
mobiltelefoni både utendørs og innendørs, samt nye tekniske løsninger for fasttelefoni. Bærekraft 
vil også være en del av den nye rammeavtalen. 
 
Omtrent 6 % av Norges befolkning bruker UH-sektorens bygningsmasse, og det er en forventning 
om pålitelig mobildekning innendørs. Med moderne miljøbygg og operatørenes bruk av høyere 
radiofrekvenser for økt datahastighet, er innendørs dekning imidlertid ikke lenger en selvfølge, og 
bygninger som tidligere hadde dekning kan oppleve forverring eller bortfall. Dette tvinger 
institusjonene til å bære betydelige kostnader for å etablere innendørs infrastruktur. Derfor har 
Porteføljestyret for DI opprettet en arbeidsgruppe for å adressere utfordringen i samarbeid med 
andre statlige aktører med offentlige bygninger. 
 
For produktområdet Feide og Intark er ambisjonen å gjøre datadeling enklere, sikrere og 
standardisert. Vi har ferdigstilt v.1.0 av nye retningslinjer for datadeling, som konkretiserer og 
standardiserer tilgangsstyring for datadeling. Mange har gitt innspill til arbeidet og UiO har vært 
med å utforme. Neste steg blir å sette dette sammen med intark-prinsippene, slik at vi har ett 
felles sett med retningslinjer for sektoren.  
 
For Feide har det vær jobbet med utvidet funksjonalitet og forenkling. Muligheten for flere roller i 
Feides kundeportal, samt datadeling med brukerkontekst er på plass. Det betyr at vi nå kan 
stenge ned Dataporten dashboard, som reduserer antall grensesnitt å forholde seg til. Videre er 
det laget proof-of-concept for en bedre kobling mellom Feide og Intark-komponenter. Hensikten 
er at de som ikke selv skal sette opp API-er, men kun godkjenner tilgang til egen institusjons 
data, skal kunne gjøre det gjennom Feides kundeportal. Videre er det kommet et nytt oppdrag til 
Sikt fra Udir der Feide brukes som utgangspunkt for å etablere en tjenestekatalog for 
grunnopplæringen. 
 
For produktområdet Produktplattform og innovasjon er ambisjonen og etablere og 
operasjonalisere et KI-team, slik at alle produktområdene mer effektivt kan ta i bruk KI.  

 

Status for porteføljen Forskning og kunnskapsressurser 

Se vedlegg 2 for oppsummering av status og detaljer om økonomi. 

Det samlede bildet for porteføljen er positivt med få eller ingen nye vesentlige risikoer. Det er 

fortsatt tett oppfølging av NVA. 

 

Økonomi: Prognosen for porteføljen er tilnærmet lik budsjett for 5 av 6 produktområder. 
Resultatet for Dataforvaltning er bedre enn budsjettert blant annet som følge av inntekter fra Udir 
til skolevalg på MNOK 1,8. Produktområdene Dataforvaltning, Personvern og Microdata har 
negative resultater over driften, blant annet som følge av underfinansiering av EU-prosjekter og 
ESS innen Dataforvaltning. Det jobbes med produktstrategier og tiltak for å bedre situasjonen. 
Prognosen som følger av utsatt lansering av NVA vil oppdateres til neste rapportering.  
 
Personvern: Arbeidet med revisjon av avtale med UHR er i sluttfasen og arbeidet med FFA-
avtalen er startet opp. Ellers er det høy aktivitet og hele spekteret av personverntjenester er 
etterspurt. Det er gjennomført fire webinarer med stor oppslutning og to fagdager i perioden. Den 
nystartede årlige Fagdagen for personvernombudene og Sikt sine kontaktpersoner er viktig 
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møteplass for de som jobber med forskning og personvern i sektorene. Det er inngått flere nye 
avtaler om personvernombud for UH. 
 
Bibliotekstjenester: Anbudsprosess for biblioteksystem/søkesystem har god fremdrift og anbud 
publiseres før sommeren. Det er løpende involvering av sektoren gjennom styringsgruppen for 
anskaffelsesprosjektet, faggrupper i konsortiet og styret for BIBSYS-konsortiet. Det pågår også 
anbudsprosess for lenkefunksjonalitet utover BIBSYS-konsortiet, hvor signering med foretrukket 
leverandør er nært forestående. Et siste mål for produktområdet er å skape bedre 
brukeropplevelse gjennom sanntidsimport av brukerdata. Utvikling av løsning for dette er på plan, 
og løsningen er under testing i samarbeid med OsloMet.  
 
Forskningsinformasjon: Testing av NVA er pågående, med planlagt ende-til-ende testing innen 2. 
tertial. Migrering av data er planlagt ferdigstilt innen september og fullskala lansering av NVA er 
dermed planlagt i oktober. Dialogen med sektoren er god, både gjennom styringsgruppen, FFA, 
UHR og i den løpende testingen av løsningen. Situasjonsbeskrivelsen om status for NVA er 
fortsatt ulik mellom interessentgrupper, og testaktivitetene blir viktige for å etablere fakta og 
omforent anbefaling om å gå i produksjon.  
 

Dataforvaltning: I 2023 ble den moderniserte plattformen og dataportalen for deling av surveydata 

lansert. I 2024 er ambisjonen å øke delingen av data gjennom økt datafangst. Det jobbes med 

videreutvikling av statistikkverktøyet og nye tjenesteavtale er etablert. Det er også gjennomført 

flere kurs om bruk av løsninger, deling og gjenbruk av data. Plan for satsingen på Data om det 

norske samfunnet (MODANSA) er under etablering, og det jobbes med kompetansebygging. 

Innen dette produktområdet pågår det også viktig internasjonalt arbeid i kraft av Sikt sin rolle som 

nasjonal tjenesteleverandør i “Consortium for European Social Science Data Archives”, CESSDA 

ERIC og som dataarkiv og dataforvalter for de 32 medlemslandene i European Social Survey, 

ESS ERIC herunder, bidrag på EU-prosjekter og publiseringen av data fra siste runde i ESS som 

vil skje i juni.  

 

Microdata: Microdata er under stadig utvidelse og ~30 nye variabler er tilgjengelig hittil i år. 

Brukeropplevelsen er forbedret og analysefunksjonalitet for flernivåanalyse lansert i perioden.  

Samarbeid pågående med HK-dir og Kreftregisteret for testing av microdata-plattformen til 

utvidede formål. Omfattende juridiske vurderinger pågående for tilgjengeliggjøring av registerdata 

fra lånekassen, HK-dir og helsesektoren. Risiko for at utvidelser av Microdata tar lenger tid og 

koster mer som følge av usikkerhet om den juridiske prosessen. Brukerbetaling innført. 

 

Åpen forskning (LÅT): Alle avtaler som Sikt forhandler og administrerer, på vegne av 
institusjonene, skal reforhandles i løpet av 2024. Ved utgangen av første tertial har 
forhandlingsrådet blitt enige om strategi for årets forhandlinger og prioriteringsrekkefølge. Sikt har 
gjennomført første runde med forhandlingsmøter med alle relevante forlag. Innen dette 
produktområdet jobbes det med å utarbeide analyser som tallfester kostnader og måler verdien 
av vitenskapelig kommunikasjon. Arbeidet er godt i gang. Ellers er det god kvalitet på tjenesten 
og status for utvikling av åpen tilgang per 1. tertial er levert til tilstandsrapporten for høyere 
utdanning og forskning i første tertial. Oversikt over andel åpen publisering i Norge kan også ses 
på OA-barometeret publisert på nettstedet openscience.no  
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Oversikt investeringstiltak per 1. tertial 2024

2

# Navn på tiltak Ansvarlig Produktportefølje Finansieres av Tidsramme Status per T1 2024

Pågående per april 2024

1 Modernisering av Felles Studentsystem Sikt Utdanning og administrasjon
Digitaliseringsstyret/ 

Brukerfinansiering
2022-2026 Pågående

2 Nytt opptakssystem Sikt Utdanning og administrasjon Sikt 2022-2027 Pågående

3 Nasjonalt vitenarkiv (Cris/NVA) Sikt Forskning og kunnskapsressurser Sikt 2019-2024 Pågående, forsinket. Innføring utsatt til høsten 2024

4 Forskningsnettet Sikt Data og infrastruktur Sikt 2023-2025 Pågående

5 Utdanningsregister Sikt Utdanning og administrasjon Sikt 2023-2024 Pågående

6 Anskaffelse/integrasjon LMS, plagiatkontroll og digital eksamen Sikt Utdanning og administrasjon Sikt 2023-2025 Pågående

7 UH: Saksbehandling og arkiv BOTT, UH17 Utdanning og administrasjon BOTT, UH17 2022-2025 Pågående, forsinket. Prosjektet er til vurdering

8 SUBMERSE Sikt Data og infrastruktur Sikt 2024-2026 Planlegging. Prosjektet er i tidlig fase
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Sikt produktporteføljen totalt, prognose per 1. tertial 2024 (tall i 000)

14.06.2024

Produkt- og porteføljerapport, Sikt 
Prognose T1 2024 
Tall i TNOK

DI prognose T1 FK prognose T1 UA prognose T1
Sum prognose 

produktporteføljer
Avvik prognose vs 

budsjett

Bevilgning 28 256 82 944 134 575 245 775 0

Brukerfinansiering 279 586 115 736 171 224 566 547 -30 992

Felles investeringsmidler 0 0 35 000 35 000 0

Overføring fra tidligere år 10 598 9 085 33 509 53 192 15 089

SUM INNTEKTER 318 441 207 764 374 308 900 514 -15 903

Varekjøp -112 785 -44 733 -59 181 -216 699 -6 653

Konsulenttjenester -43 798 -9 950 -144 926 -198 675 -16 294

Lønn og kontorkostnader -170 417 -167 691 -184 038 -522 146 23 511

SUM KOSTNADER -326 999 -222 374 -388 146 -937 520 563

RESULTAT -8 558 -14 610 -13 838 -37 006 -15 339

Bruk av risikokapital 11 406 11 608 14 079 37 093 15 890

RESULTAT inkl risikokapital 2 848 -3 002 241 87 551



# Risiko Beskrivelse Tiltak

1 Risiko en er foreslått tatt ut av 

rapporteringen 

Rekruttering, knapphet på 

kompetanse i markedet og 

utskifting av personell

gir risiko for forsinkelse (FS/Opptak, 

IAM, Forskningsnettet, Cris/NVA, 

Analyseplattformen)

• Krevende marked å rekruttere i, og 

stor etterspørsel etter konsulenter

• Manglende ressurser kan gi 

forsinkelse og/eller høyere 

kostnadspådrag 

• Kan oppstå slitasje på ressurser

a.Cris/NVA ukentlig oppfølging

b.Forskningsnettet, tett oppfølging om ressurser 

c.FS/Opptak, venter litt med å leie inn flere 

(absorbere konsulenter)

d.IAM, avhengig av innleide ressurser, vurdere 

ytterligere rekruttering 

2 Mange pågående tiltak – usikkerhet 

om mottakskapasiteten til 

administrasjonen og sluttbrukere

• Kapasitet kan påvirke forsinke tiltak og 

redusere gevinstrealisering

• Manglende innsikt kan gi svakere 

evne til å styre kapasitet 

a.Prioritere ferdigsstillelse før oppstart av nye 

tiltak

b.Pågående arbeid for oversikt over hva som 

kommer nå, og etablering av 

risikoreduserende tiltak 

3 Sikkerhetshendelse gjør kritiske 

fellestjenester fra Sikt utilgjengelige

• Cybersikkerhetsangrep, phishing, 

hacking, sabotasje på fysisk 

infrastruktur. 

a. Jevnlige og systematiske øvelser

b. Sikkerhet innebygd i alle 

produktstrategier/produkter

c. Systematisk kompetanseutvikling og 

bevisstgjøring overalt i Sikt

d. Økte investeringer i sikkerhet (flere 

ressurser)

4 Finansieringsrisiko for anskaffelser 

LMS, Plagiatkontroll og Digital 

eksamen, drift Cybersikkerhet og 

innføring Analyseplattformen

• Manglende finansiering av innføring 

innen LMS, Plagiatkontroll og Digital 

eksamen kan påvirke felles arbeid 

med integrasjon, migrering og 

planlegging av institusjonenes egne 

innføringsløp. 

a.Tiltak for LMS, Plagiatkontroll og Digital 

eksamen er til vurdering. 

b.Økt bruk av produktet, samt dialog med KD 

om finansiering av Cybersikkerhet

c.Dialog om konkret innføringsplan for 

Analyseplattformen til flere institusjoner er 

pågående

5 Kommunikasjon og 

interessenthåndtering fra Sikt når 

ikke frem til målgruppene (Risiko 

for forsinkelser på tilgang til 

brukerflater FS, samt deling av 

status og planer for NVA)

• Sektoren etterspør mer innsikt om hva 

som kommer når fra FS

• Overgang til kontinuerlig utvikling for 

NVA og behov for aksept for å gå i 

produksjon med en god nok løsning. 

Manglende innsikt om status skaper 

usikkerhet om kvalitet på NVA.

a.Rapporteringsform for smidig kontinuerlig 

utvikling og totalrammer under utvikling, som 

gir en reell mulighet til å vurdere milepæler og 

fremdrift ift mål 

b.Ekstra kommunikasjonsressurser 

tilgjengeliggjort for FS og NVA

6 Fortsatt risiko for gjennomføring av 

opptak i gammelt system

• Risikoen vil være under overvåking til 

nytt system er på plass

a.Løpende risikoreduserende tiltak 

gjennomføres

Status for Nytt opptakssystem legges frem i 

neste møte

Andre usikkerheter

Usikkerhet om utfall av anskaffelser 

Forskningsnettet, LMS, 

Plagiatkontroll og Digital eksamen

• Usikkerheten er iboende og reduseres 

med at anskaffelsene har fremdrift

a.Anskaffelsene gjennomføres med høy 

kompetanse og involvering når mulig

UH sak: Usikkerhet om 

avhengighetene fra UH sak blir 

tilstrekkelig koordinert med resten 

av porteføljen

• Tekniske avhengigheter til blant annet 

FS og IAM

• Kapasitetsavhengighet til den øvrige 

porteføljen vedr. mottakskapasitet

a.En rekke tiltak iverksatt vedr. FS og IAM, blant 

annet gjennom porteføljestyret og produktråd

b.Noen tiltak må vente i påvente av at UH sak 

får lagt plan for veien videre og har kapasitet 

til å koordinere med andre..

Risiko
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Matrisen viser risiko som treffer mange tiltak og produktområder og/eller er 

vesentlige for store tiltak. Med store menes flerårige, berører mange, store i andel 

av investeringsmidlene og/eller betydelig andel av gevinstpotensialet i porteføljen
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Vedlegg 2

Status per portefølje

• Utdanning og administrasjon

• Forskning og kunnskapsressurser

• Data og infrastruktur
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Utdanning og administrasjon, status portefølje per T1 2024

Produktområde Status drift Status utviklingsmål Risiko-/usikkerhetsmomenter

Digitalt læringsmiljø (DLM)
Anskaffelser Plagiatkontroll, LMS og Digital eksamen på plan.

Mindre forsinkelse LMS (4 måneder).

Planlegging av innføring etter plan (integrasjoner prioritert).

Fare for at innføring av nye produkter etter anskaffelsene 

ikke planlegges godt nok. Finansieringen dekker ikke lenger 

dette. Tiltak bør vurderes.

Generell administrasjon og 

ledelse (GAL)
Berede grunnen for økonomiløsning i sky på plan.

Bemanning for UH Sak forvaltning, utsatt.

UH Sak forvaltningskonseptet er under revurdering

UH Sak fortsatt forsinket (eget sektorprosjekt)

Tiltak avventes til konklusjoner fra prosjektet er klare.

Dataanalyse og 

beslutningsstøtte (DAB)

Verifisert verktøyvalg for Analyseplattformen, STAR og BOT.

Analyseplattformen rulles ut på ny teknologi fra september, 

og sikrer stabil finansiering.

Fare for manglende fremtidig finansiering hvis ikke 

analyseplattformen rulles ut og det innhentes 

brukerfinansiering. 

Tiltak: Kontakt med potensielle brukerinstitusjoner i T2

Studieadministrasjon (STA):

FS

Moderniseringen stort sett på plan. Noe forsinkelse

på å gi tilgang til nye brukerflater for testing fra sektoren.

Fare for at forsinkelser på tilgang til brukerflater og 

forbedrede prosesser gjør at sektoren lager egne løsninger 

som reduserer effekten av synergier og samhandling.

Tiltak: Prioritere arbeid som er synlig for sektoren og styrke 

kommunikasjonen.

Studieadministrasjon (STA):

Opptakssystem
Gammelt system sårbart

Utvikling i prosjektet Framtidens opptak er på plan for å 

gjennomføre UHG opptak i nytt system i 2026.

Fortsatt risiko for gjennomføring av opptak i gammelt system. 

Denne risikoen vil gjenvære til nytt system er klart.

Tiltak: Sikt utfører løpende risikoreduserende tiltak.

Studieadministrasjon (STA):

Nasjonale registre

Arbeid med etablering av første versjon av Nasjonalt 

utdanningsregister er ihht ny plan.

Usikker framtidig finansiering

Tiltak: Dialog med KD

Produktporteføljen 

oppsummert

Mange nye løsninger vil rulles ut i løpet av et relativt kort 

tidsrom.

Tiltak: Felles veikart, styrke kommunikasjonen, ev. justere 

innføringsplaner

Etter plan
Forsinket, kan komme på plan 

med tiltak
På plan Trend 6
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Utdanning og administrasjon
Produkt- og porteføljerapport
Prognose T1 2024 
Tall i TNOK

Digitalt 
læringsmiljø

Generell adm og 
ledelse

Dataanalyse og 
bestluttnings-

støtte
FS Opptak

Nasjonale 
registre

TOTALT
Diff. budsjett vs. 

prognose T1

Bevilgning 1 246 0 0 0 112 777 20 552 134 575 0

Brukerfinansiering 30 617 53 215 7 662 79 730 0 0 171 224 3 539

Felles investeringsmidler 0 0 0 35 000 0 0 35 000 0

Overføring fra tidligere år 5 496 11 971 -819 0 5 308 11 553 33 509 -5 809

SUM INNTEKTER 37 359 65 186 6 842 114 730 118 084 32 106 374 308 -2 270

Varekjøp -10 036 -15 820 1 263 -15 802 -17 245 -1 542 -59 181 400

Konsulenttjenester -12 214 -28 459 -10 607 -43 388 -41 038 -9 220 -144 926 17 309

Lønn og kontorkostnader -16 951 -20 878 -9 856 -55 015 -58 789 -22 549 -184 038 -10 034

SUM KOSTNADER -39 201 -65 157 -19 199 -114 206 -117 071 -33 311 -388 146 7 675

RESULTAT -1 842 30 -12 357 524 1 013 -1 205 -13 838 5 405

Bruk av risikokapital 1 850 12 229 0 0 0 14 079 -4 979

RESULTAT inkl risikokapital 8 30 -128 524 1 013 -1 205 241 426

Utdanning og administrasjon, prognose per T1 2024



Forskning og kunnskapsressurser, status portefølje per T1 2024

Produktområde Status drift Status utviklingsmål Risiko-/usikkerhetsmomenter

Personvern
Stabil drift. 5 nye avtaler om

personvernombud

Revisjon av avtale med UHR er i sluttfasen og arbeidet

med FFA-avtalen er startet opp. 

Revidering av mønsteravtale og usikkerhet om 

fremtidig finansieringsmodell.

Bibliotekstjenester
Stabil drift. Anbudsprosess 

har prioritet

Anbudsprosess på plan. 

Pågående testing av løsning for sanntidsimport av brukerdata

for bedre brukeropplevelse for sluttbruker og ansatte i biblioteket.

Anbudsprosessen tar kapasitet.

Forskningsinformasjon
Betalingsmodell for bruker-

betaling besluttet av 

porteføljestyret

Cris/NVA forsinket.

Usikkerhet om leveranser har god nok kvalitet. Kan 

forsinke produksjonssetting.

Tiltak: Etablert omforent bilde av hva som må på 

plass før produksjonssetting, og hva som kan vente. 

Systematisk ende-til-ende testing av høy kvalitet med 

sektoren. 

Dataforvaltning
Stabil drift. 

Publisering av ESS i juni.

Bedre statistikkverktøy og flere kurs om 

Suverybanken gjennomført
Usikkerhet om finansiering og utviklingskapasitet.

Microdata
Stabil drift med stadige nye

registerdata tilgjengelig i 

løsningen

Utviklingsmål for utvidelse av registerdata på plan.

Brukerbetaling innført fra 2024.

Utfordrende med kommunikasjon.

Usikkerhet om fremdrift på juridiske avklaringer for 

registerdata fra helse og lånekassen. 

Tiltak: Kommunikasjonsmål konkretisert

i produktstrategien.  

Åpen forskning (LÅT)
Flere tegner seg for avtale

om vitenskapelig publisering
Utviklingsmål på plan. Ingen risikoer rapportert per T1. 

Produktporteføljen 

oppsummert

Etter plan
Forsinket, kan komme på plan 

med tiltak
På plan Trend 8
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Forskning og kunnskapsressurser

Produkt- og porteføljerapport

Prognose T1 2024 

Tall i TNOK

Personvern

Kunnskaps-

ressurser og 

biblioteks-

tjenester

Forkningsinfo Dataforvatning Microdata Åpen forskning TOTALT
Diff. budsjett vs. 

prognose T1

Bevilgning 0 0 44 489 21 658 5 000 11 797 82 944 0

Brukerfinansiering 46 272 38 639 10 077 15 861 4 528 359 115 736 1 922

Felles investeringsmidler 0 0 0 0 0 0 0 0

Overføring fra tidligere år 0 7 769 400 0 916 0 9 085 -4 785

SUM INNTEKTER 46 272 46 408 54 965 37 519 10 444 12 157 207 764 -2 862

Varekjøp -1 977 -23 580 -13 739 -4 622 -121 -694 -44 733 732

Konsulenttjenester 0 -1 224 -8 445 -251 0 -30 -9 950 -1 724

Lønn og kontorkostnader -46 097 -21 731 -37 329 -38 510 -11 707 -12 318 -167 691 796

SUM KOSTNADER -48 074 -46 535 -59 512 -43 384 -11 828 -13 042 -222 374 -196

RESULTAT -1 802 -127 -4 547 -5 865 -1 384 -885 -14 610 -3 059

Bruk av risikokapital 150 3 300 6 774 1 384 11 608 495

RESULTAT inkl risikokapital -1 802 23 -1 247 909 0 -885 -3 002 -2 564



Data og infrastruktur, status portefølje per T1 2024*

Produktområde Status drift Status utviklingsmål Risiko-/usikkerhetsmomenter

Forskningsnettet
Stabil drift. Anskaffelsen har 

prioritet
På plan med anskaffelse. 

Usikkerhet om utfall av anskaffelsen.

Tiltak: Ingen tiltak utover å gjennomføre en 

profesjonell anskaffelse med kompetente ressurser

Campusnett
Stabil drift. Større 

etterspørsel enn kapasitet
På plan med mål om 10 nye virksomheter i 2024.

Større etterspørsel enn kapasitet. 

Tiltak: God dialog med sektoren om forventninger og 

prioritering. 

Cybersikkerhets-

senteret (eduCSC)

Stabil drift med tilbud om stadig 

nye verdiøkende tjenester.

Riksrevisjons rapport

påvirker prioriteringer.

På plan om økt bruk av produktet med 10 nye virksomheter i 2024.

Mer funksjonalitet fra tjenesten ved at portal for 

sårbarhetsstyring av endepunkter i lokalnett lanseres. 

Usikkerhet om finansiering i langtidsperioden. Stram 

tidslinje på «bestillinger» fra KD begrenser

involveringen av sektoren underveis. 

Tiltak: God dialog med KD og sektoren om behov og 

pågående arbeid. Fortsatt fokus på økt bruk av produktet. 

Identitets- og 

tilgangsstyring (IAM)

6 virksomheter i drift. Bedre 

balanse mellom innleid

kompetanse og 

egen kompetanse.

Akkumulert for 2023 og 2024 per T1 er det 6 virksomheter 

som har økt sikkerheten ved å innføre IAM. 

Ytterligere 4 innføringer har startet og effektiviteten på

innføringen øker med systematisk læring og erfaringsoverføring

Lite kapasitet i UH-sak til koordinering mellom IAM 

og UH-sak. 

Tiltak: Behov for koordinering med UH sak er synliggjort i 

porteføljestyrene og vil tas videre til UH-sak prosjektet. 

Samhandling (Zoom++)

Stabil drift med høyt aktvitetsnivå.

Zoom som skytjeneste med 

gunstigere brukerlisens

Blir tilgjengelig i 2024.

På plan med 50 nye virksomheter på KI-chat i 2024. 

Rammeavtale på mobil- og fasttelefoni utløper. 

Ny rammeavtale vil ta høyde for endrede behov og krav 

utendørs og innendørs. 

Moderne bygg og radiofrekvenser reduserer innendørs 

dekning. Risiko for høyere kostnader knyttet til mobil 

dekning innendørs.

Tiltak: Sektorsamarbeid opprettet for felles innsats

om løsning på innendørs telefoni.

Feide (og Intark)

Hendelse innen personvern. 

1.0 retningslinjer for data-

deling ferdigstilt i 

samarbeid med UiO og andre.

Funksjonalitet i Feide utvidet med bedre godkjenningsløsning for 

datatilgang, økt antall roller i kundeportalen.

Nytt oppdrag fra Udir. om tjenestekatalog for grunnopplæringen.

Ingen risikoer rapportert per T1. Hendelsen innen

personvern profesjonelt håndtert.

Tiltak: Ikke relevant

Produktporteføljen 

oppsummert

Etter plan

Høy risiko
Forsinket, kan komme på plan 

med tiltak / Moderat risiko

På plan/

Lav risiko Trend 10

*Oppsummering basert på gjennomgang og diskusjon med porteføljestyret fra Data og infrastruktur mai 2024
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Data og infrastruktur

Produkt- og porteføljerapport

Prognose T1 2024, tall i TNOK

Forsknings-

nettet
Campusnett Cybersikkerhet IAM Samhandling

Produktplatt-

form og 

innovasjon

Feide TOTALT
Diff. budsjett 

vs. prognose T1

Bevilgning 19 203 0 7 496 0 0 1 557 0 28 256 0

Brukerfinansiering 82 044 38 701 30 042 22 518 22 192 12 206 71 885 279 586 20 014

Felles investeringsmidler 0 0 0 0 0 0 0 0 0

Overføring fra tidligere år 4 700 0 0 157 0 0 5 741 10 598 -5 777

SUM INNTEKTER 105 947 38 701 37 539 22 675 22 192 13 763 77 626 318 441 14 238

Varekjøp -71 335 -15 000 -13 879 -4 222 -11 640 16 657 -13 365 -112 785 5 751

Konsulenttjenester -3 114 -1 400 -3 445 -11 337 -1 134 -3 442 -19 926 -43 798 1 959

Lønn og kontorkostnader -26 223 -21 694 -25 363 -18 333 -9 957 -26 843 -42 003 -170 417 -9 012

SUM KOSTNADER -100 672 -38 094 -42 687 -33 893 -22 731 -13 628 -75 294 -326 999 -1 302

RESULTAT 5 276 606 -5 149 -11 218 -540 135 2 332 -8 558 12 936

Bruk av risikokapital 11 406 11 406 -11 406

RESULTAT inkl risikokapital 5 276 606 -5 149 188 -540 135 2 332 2 848 1 530
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Vedlegg til Sak 20/24 Statusgjennomgang for porteføljene 

 

 

Til  Digitaliseringsstyret 

Dato 13.06.2022 

Fra Frode Arntsen/Prosjekteier 

 

Status NVA 

Digitaliseringsstyret har bedt om en orientering rundt status for NVA-prosjektet. I dette notatet gis det 
oppdateringer på relevante tema knyttet til NVA, samtidig som det utdypes rundt status for dagens 
Cristin-system, vitenarkivene og pågående aktiviteter i prosjektet, med hovedvekt på testing og 
forberedelser til testing. Medlemmene i Styringsgruppen for NVA-prosjektet har gitt innspill på dette 
notatet med frist 13. juni 2024. Innspillene er knyttet til testing og tidsplan. Innspillene er tatt med i 
notatet.  

Cristin og Brage (vitenarkiv) 

Sikt har tidligere formidlet at det var planlagt å lukke Cristin for pålogging i løpet av juni måned, noe 
som ville stenge for blant annet nyregistrering og redigering av resultater, men opprettholde 
lesemuligheter. Denne planen forutsatte at vi var klar til å gå i produksjon, noe som nå planlegges til 
primo september 2024. Dagens Cristin-system vil derfor fortsatt være fullt tilgjengelig inntil overgangen 
til NVA skjer. Dette gjelder også den eldste delen av Cristin (Cristin WO, Overføringsarkiv og 
Webservicer), der vi tidligere har varslet at den ikke vil være tilgjengelig etter 30. juni. Sikt har avklart 
med UiO/IT, som drifter Cristin, at de legger opp til å holde også den eldste delen av Cristin tilgjengelig 
ut september, om det er behov for det. Det tas forbehold om evt sikkerhetshendelser som kan påvirke 
den eldste delen av Cristin. 

Vitenarkivene (Brage) som leveres fra Sikt er i samme situasjon som den eldste delen av Cristin, det 
vil ikke være mulighet for å oppgradere underliggende programvare etter 30. juni 2024. Etter at data er 
kopiert over til NVA (migrert) vil disse vitenarkivene kun være tilgjengelig for det enkelte vitenarkiv sin 
eierinstitusjon og Sikt-ansatte. Hensikten med dette er å redusere sikkerhetsrisiko samtidig som det 
skal være mulig å rette evt feil i migrering av data fra vitenarkivene til NVA. 

Testing 

Prosjektet har vært preget av for optimistiske tidsplaner. Da vi høsten 2023 annonserte at tidsplanen 
nå var klar, var det med planer om en lang innførings- og utprøvingsperiode som skulle skje våren 
2024. Resultatene fra testingen i november viste imidlertid at det var et stykke til nødvendig 
funksjonalitet var ferdig utviklet.  

Våren 2024 har derfor gått med til å utvikle resterende funksjonalitet, basert på innspill fra og i 
samarbeid med en ekstern testgruppe, som er oppnevnt av Universitets- og høgskolerådet og 
Forskningsinstituttenes fellesarena. Samtidig har vi invitert alle som ønsker det inn for å teste den 
nyeste versjonen av NVA i et testmiljø. Det har også vært mulig å gjøre seg kjent med tjenesten 
gjennom migreringstesten som har pågått gjennom april og mai. 

Testing av datakvalitet (migrering) er gjennomført i en separat prosess (17/4-31/5), og testgruppen 
skal ikke teste kvalitet på data i NVA i ende-til-ende testen. Den eksterne testgruppens tester 
forutsettes gjennomført uavhengig av manglende data eller feil i data som er prøvemigrert. 

De neste punktene gjør rede for status knyttet til arbeidet med etablering av testopplegg og testing av 
funksjonalitet, testing av APIer, testing av datakvalitet ved migrering fra Cristin og vitenarkivene, og 
annen relevant testing. 
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Ende-til-ende test av funksjonalitet 

Siden 1. mai har NVA-prosjektet møtt den eksterne testgruppen ukentlig. Sammen har prosjektet og 
den eksterne testgruppen arbeidet med å etablere testopplegget. Dette er utvidet fra å teste de 
opprinnelige omforente 85 funksjonaliteter, til å omfatte ytterligere ca. 30 avklarte og i implementerte 
funksjonaliteter. 

De fleste av disse var allerede ferdig utviklet og klare for test, i hovedsak basert på testgruppen sine 
innspill etter gjennomgangen i november 2023. I tillegg er det identifisert ytterligere behov for 
funksjonalitet formidlet fra den eksterne testgruppen, underveis i deres løpende gjennomgang etter 
november 2023. 

I de ukentlige møtene med den eksterne testgruppen har tema vært både selve testopplegget, og 
status for utvikling av funksjonalitet som ble spilt inn etter forrige testrunde. Det er enighet om at det 
som del av testopplegget skal gjøres test av arbeidsflyt, i tillegg til at vi tester at avtalt funksjonalitet 
fungerer som forventet. 

Det er også avholdt møter for å demonstrere funksjonalitet relatert til sentralimport og overføring av 
studentoppgaver til NVA i tråd med ønsker fra testgruppen. Arbeidet med testen handler om å få 
konkretisert og beskrevet de kravene til funksjonalitet som er gitt prosjektet, og få avdekket om det er 
noen kritiske mangler p.t. til at vi kan gå i produksjon. Testen handler om å verifisere at denne 
funksjonaliteten fungerer som planlagt, og at arbeidsflytene fungerer. I motsetning til tidligere tester, 
der vi har testet før all funksjonalitet er ferdig utviklet, forventer vi altså denne gang at testen viser at vi 
er klar til å gå i produksjon, eventuelt at det vil være en mindre jobb å rette eventuelle feil og mangler 
som blir avdekket. 

I møte med testgruppen den 12. juni ble det enighet om at de nå prøver ut testopplegget ved å 
gjennomføre deler av testingen, primært for å verifisere at opplegget lar seg gjennomføre som 
planlagt. Testgruppen gir sin første tilbakemelding til styringsgruppens møte den 21 juni. 
Styringsgruppen vil da ta stilling til om det er klart for å gjennomføre ende-til-ende testen medio august 
slik det er planlagt med den eksterne testgruppen. 

Test av APIer med kobling til NVA 

NVA-API er under testing med relevante brukerinstitusjoner som gir nyttige tilbakemeldinger ift 
forbedringer av APIet. 

Ny versjon av Cristin RestAPI er under testing. Dette er en endring i dagens Cristin API som gjør at 
dette fortsatt kan benyttes også etter overgangen til NVA, slik at de institusjonene som i dag benytter 
eksisterende Cristin API selv kan velge når de tar i bruk nytt NVA API. 

Test av kvalitet på migrerte data 

Sikt inviterte medio april samtlige institusjoner som benytter dagens Cristin og vitenarkivene til å 
benytte NVA Test for å sjekke kvaliteten på de data som er kopiert fra Cristin og i mange tilfeller også 
slått sammen med poster/filer fra vitenarkivene inn i NVA Test.  

Når institusjonene sjekker kvaliteten på data i NVA Test innebærer dette samtidig at de benytter 
sentral funksjonalitet og derved blir kjent med NVA. Testperioden utløp den 31. mai og Sikt mottok 
totalt over 160 tilbakemeldinger fra 60 unike institusjoner der de fleste universitet og høgskoler har gitt 
tilbakemeldinger. 

Svarene fordeler seg på de som er tilfreds med kvaliteten på data, til de som påpeker 
kvalitetsutfordringer. Kvalitetsutfordringene lar seg dels løse med endringer i migreringsprogrammet, 
dels ved retting av data hos institusjonen selv. I noen grad skyldes disse utfordringen også at 
institusjonene har varierende praksis for hvordan de benytter vitenarkivene, og samspillet mellom 
vitenarkiv og Cristin lokalt.  

Det siste punktet er dels ikke mulig å løse maskinelt, og en må velge hvilken kilde som blir importert til 
NVA. Det vurderes fortløpende hvilke parametere som skal ligge til grunn for blant annet 
importrekkefølge fra Cristin og Vitenarkivene til NVA.  
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Når tilbakemeldingene fra institusjonen knyttet til kvalitet på data er tilstrekkelig analysert, vil Sikt 
publisere hvilke prinsipper vi vil legge til grunn for import av data fra Cristin og vitenarkivene til NVA. 

Sikt forbedrer løpende importprogrammet og gjør endringer i opplegget for migrering basert på 
tilbakemeldingene, slik at en får best mulige data inn i NVA når overgangen skjer. Brukerne må, til 
tross for dette, være forberedt på at ikke alle data vil være perfekte ved overgangen. I de tilfeller en 
finner feil etter overgangen vil dette normalt la seg korrigere i ettertid fordi både Cristin-databasen og 
vitenarkivene vil være tilgjengelig for å kunne rette opp data også etter overgangen. 

Samtlige institusjoner som har gitt tilbakemelding til Sikt på migreringstesten, får direkte tilbakemelding 
på hvordan deres innspill blir ivaretatt. De som ønsker å følge prosessen på hvem som gir 
tilbakemeldinger og hvilke tilbakemeldinger som gis kan følge denne nettsiden1 som oppdateres 
jevnlig. 

Sikt anser at kvaliteten på migrerte data er tilfredsstillende når feil i data som skyldes problemer med 
importprogrammet er rettet. Det er ikke realistisk at samtlige meldte feil er rettet før overgang til NVA, 
da flere av disse er et resultat av feil fra den tiden man gikk fra Frida til Cristin, og dels feil hos 
brukerinstitusjonene som Sikt ikke har mulighet til å endre. I tillegg kan vi også gjøre nye delimporter 
fra henholdsvis deler av Cristin og ett eller flere vitenarkiv etter overgangen til NVA. Sikt vil fremme 
sak om kvalitet på data og migrering av data fra Cristin og vitenarkivene til styringsgruppen for NVA i 
august. 

Tidsplan 

Tidligere skissert tidsplan foreslo at det skulle testes i slutten av april, og forutsatt tilfredsstillende 
resultat på denne, skulle det gjennomføres en utprøvingsperiode hvor institusjonene kunne gjøre seg 
kjent med NVA. I etterkant av dette skulle migrering av data startes den 12. juni etter at pålogging til 
Cristin ble lukket. 

Ettersom ende-til-ende testen nå er utsatt, og basert på foreliggende informasjon forventes 
gjennomført medio august, planlegges det å migrere data fra Cristin primo september forutsatt 
godkjent ende-til-ende test. Deretter kopieres data fra de lokale vitenarkivene inn i NVA. NVA kan tas i 
bruk etter at data er migrert fra Cristin, før data er kopiert fra vitenarkivene. 

Gitt disse forutsetningene vil det da la seg gjøre å ferdigstille overgangen til NVA i månedsskiftet 
september/oktober for alle institusjonene, forutsatt vellykkede tester og migrering av data. 

Vurdering 

Sikt anbefaler at utprøvingsperioden, som er et initiativ fra UHR og FFA, utgår fordi arbeidet med 
testopplegg og utvikling av ytterligere funksjonalitet har tatt lenger tid enn planlagt. Saken forelegges 
prosjektets styringsgruppe i deres møte den 21. juni. Saken er forelagt Porteføljestyret som ikke 
hadde en samlet tilbakemelding på hvorvidt det er hensiktsmessig å kutte utprøvingsperioden for i 
stedet å gjennomføre en evaluering etter at NVA er tatt i bruk.  

Det er Sikt sin vurdering at en slik evaluering av NVA i reell bruk vil gi mer relevante tilbakemeldinger 
enn en utprøvingsperiode i forkant av full overgang. NVA har allerede vært tilgjengelig for utprøving i 
lang tid og alle institusjoner ble invitert til å sjekke kvalitet på data, noe som forutsatte at de tok NVA-
Test i bruk (som har samme funksjonalitet som produksjonsversjonen).  

Testgruppen med representanter fra de største brukerinstitusjonene (i hovedsak BOTTene) har jobbet 

tett sammen med Sikt siden november 2023 og kontinuerlig prøvd ut NVA samt gitt tilbakemeldinger 

på hvilken funksjonalitet som må være på plass for å NVA i bruk. Dette er i seg selv en utprøving. 

Til tross for flere utsettelser av ende-til-ende test i de siste månedene er det stadig mer realistisk at 

testen av funksjonalitet i NVA lar seg gjennomføre med et tilfredsstillende resultat, fordi 

 

1 https://dok.unit.no/nva_migreringstest_april2024 

https://dok.unit.no/nva_migreringstest_april2024
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funksjonaliteten er forbedret basert på behov spilt inn fra den eksterne testgruppen og at 

testopplegget avspeiler det. 

Samtidig som risikoen ved å ta NVA i bruk reduseres løpende, stiger risikoen knyttet til Cristin og 

vitenarkivene, ettersom nødvendig underliggende programvare i begge systemene ikke lenger støttes 

fra programvareleverandør etter 30. juni. Dette innebærer ikke at systemene ikke lenger virker, men 

risikoen for sikkerhetshendelser vil øke. UiO/IT arbeider for at hele Cristin, også den eldste delen er 

tilgjengelig ut september. 

Etter at Cristin og vitenarkivene avvikles som tilgjengelige tjenester, kan Sikt frigi kapasitet som vil 

muliggjøre at NVA i resten av sin levetid vil være i kontinuerlig utvikling. Dette vil sikre at brukernes 

løpende og endrede behov for funksjonalitet imøtekommes, innenfor de rammebetingelser produktet 

gis og de prioriteringer institusjonene og sluttbrukerne har. NVA vil løpende videreutvikles og relevante 

teknologiske løsninger vil bli implementert underveis i produktets levetid. 

Saken er forelagt Porteføljestyret for Forskning og kunnskapsressurser i deres møte den 5. juni 2024, 

der de uttalte at det er viktig at NVA blir et godt produkt med nødvendig funksjonalitet. Samtidig er de 

bekymret for forsinkelsene. 
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Langtidsplan for fellestjenester 2025–2027 og felles 

investeringsmidler 2025 
 

Vedtak 

(D) Styringssignalene til langtidsplanen er drøftet og tas med i det videre arbeidet. 

(V) Digitaliseringsstyret vedtar en videreført ramme på MNOK 40 i felles investeringsmidler for 2025. 

Bakgrunn 

Langtidsplanen for fellestjenester 2025–2027 beskriver investeringstiltak med finansieringsplan, 

endringer i produktporteføljen og endringer av den årlige brukerfinansierte kontingenten for produkter i 

forvaltning.  

Formålet med langtidsplanen er å bidra til realisering av strategier, mål og handlingsplaner. Planen 

legger til rette for prioritering, planlegging, finansiering og risikostyring i et treårsperspektiv, og skal gi 

en helhetsoversikt som bidrar til forutsigbarhet og involvering. Langtidsplanen er også utgangspunkt 

for beslutning om ramme for felles investeringsmidler.  

Langtidsplanen er forankret i handlingsplanen for digital omstilling i universitets- og høgskolesektoren. 
I november 2023 anbefalte Digitaliseringsstyret langtidsplanen for 2024–2026 (sak 50/23). Planen 
som legges frem høsten 2024 vil være en oppdatert versjon av denne, og styringssignalene fra 
Digitaliseringsstyret vil legges til grunn i arbeidet. Pågående og planlagte tiltak er beskrevet på Sikt 
sine hjemmesider. 

Hensikten med sak 21/24 er å orientere om årets prosess for langtidsplan, drøfte styringssignaler fra 
Digitaliseringsstyret og beslutte ramme for felles investeringsmidler i 2025. 
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Vurdering 

Prosess for langtidsplan 2025–2027 

For årets prosess om langtidsplanen er det planlagt behandling av langtidsplanen to ganger i 
Digitaliseringsstyret, med drøfting i oktober og anbefaling i desember. I perioden september til 
november vil langtidsplanen drøftes og anbefales av porteføljestyrene. Langtidsplanen oppdateres 
årlig.  

Forbedringer i arbeidet med langtidsplanen  

I 2023 ble det etablert en revidert samstyringsmodell, hvor langtidsplanen for fellestjenester ble 

behandlet. Basert på erfaringer fra 2023 er det lagt til rette for flere forbedringer, herunder:  

- Bedre forankring av utviklingsmål og investeringstiltak gjennom arbeid med produktstrategier i 

produktråd og porteføljestyrer 

- Bedre forutsigbarhet med et veikart som oppsummerer porteføljenes planer for ny 

funksjonalitet, anskaffelser, innføring av produkter og terminering av produkter.  

- Bedre grunnlag for risikohåndtering og styring av mottakskapasitet.  

- Mer relevante drøftinger i porteføljestyrene for Data og infrastruktur og Forskning og 

kunnskapsressurser gjennom erfaringsoverføring fra porteføljestyret for Utdanning og 

administrasjon. Langtidsplanen for fellestjenester vil i større grad en tidligere være innrettet 

om mål, endringer og tiltak hvor UH 21 har innflytelse gjennom finansiering eller gjennom å 

være største bruker. Hensikten er å tydeliggjøre styringslinjer og tilrettelegge for mer relevante 

diskusjoner.  

 

Hvis styret ønsker andre forbedringer eller endringer oppfordres det til å dele disse i møtet.  

 

Digitaliseringsstyrets mandat  

Vedtaket til Digitaliseringsstyret ble i 2023 endret fra at Digitaliseringsstyret beslutter til at 

Digitaliseringsstyret anbefaler langtidsplanen. I 2024 vil det derfor legges til grunn at styret anbefaler 

planen. I mandatet til Digitaliseringsstyret fremgår det at Digitaliseringsstyret beslutter planen, og det 

presiseres derfor at det vil være avvik mellom praksis og formelt mandat, og at mandatet bør vurderes 

i forbindelse med den kommende evalueringen av samstyringsmodellen. 

 

Styringssignaler fra Digitaliseringsstyret 

Digitaliseringsstyret har tidligere gitt følgende styringssignaler til arbeidet med langtidsplanen:  

• Ferdigstille eksisterende tiltak før oppstart av nye tiltak 

• Moderniseringen av Felles studentsystem, Nytt opptakssystem og anskaffelsene av LMS, 
Plagiatkontroll og Digital eksamen har høyest prioritet for UH 21 

• Planen bør synliggjøre hvordan kostnadsutviklingen holdes nede 

• Planen bør synliggjøre gevinst- og nytteeffekter  

Styringssignalene, med eventuelle innspill fra Digitaliseringsstyret, vil tas med i det videre arbeidet i 
porteføljestyrene. 

 

Ramme for felles investeringsmidler 2025 

Finansieringsrammen for felles investeringsmidler er MNOK 40 per år i langtidsperioden. Det er 
Digitaliseringsstyret som fastsetter rammen og fordeling av rammen mellom investeringer i 
porteføljestyrene. Porteføljestyrene tildeler til tiltak og har ansvar for fastsettelse og oppføling av mål, 
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resultater og økonomi for tiltak som finansieres med felles investeringsmidler. For mer informasjon om 
finansieringsordningen, se Policy for investeringsmidler. 

Digitaliseringsstyret vedtok høsten 2021 (sak 37/21) å modernisere FS. Moderniseringen innebærer 
tilleggsfinansiering på MNOK 157, utover ordinær brukerbetaling i moderniseringsperioden. 

Digitaliseringsstyret har presisert at det vil være krevende å øke brukerbetalingen i årene fremover, 
som følge av strammere økonomisk situasjon i sektoren. Videre er det kommunisert at eksisterende 
tiltak bør ferdigstilles, før nye startes. For langtidsplanen for 2024–2026, ble det derfor besluttet å 
tildele hele rammen for felles investeringsmidler til Felles studentsystem i 2024. Det er foreslått å 
opprettholde eksisterende investeringsnivå på MNOK 40 til moderniseringen i 2025. 

 

 

Basert på finansieringsplan for Felles studentsystem, foreslås det å vedta en ramme på MNOK 40 for 
felles investeringsmidler i 2025. Rammen tildeles til porteføljestyret for Utdanning og administrasjon 
for videre oppfølging.  

 

Oppsummering 

I henhold til tidligere styringssignaler fra Digitaliseringsstyret er det lagt opp til å ferdigstille 
eksisterende tiltak fremfor oppstart av nye i langtidsplanen for fellestjenester for 2025–2027.  
Til høsten vil det gjennomføres en lignende drøfting og anbefaling som tidligere år. Forbedringer med 
erfaringsoverføring fra utdanning og administrasjon, tilpasset saksunderlag til UH 21, samt økt 
oppmerksomhet om mottakskapasitet og veikart vil tas med i arbeidet.  
 
For å sikre fortsatt modernisering av FS, så anbefales en ramme på MNOK 40 i felles 
investeringsmidler for 2025.  
 
 

Finansieringsplan for Felles studentsystem (FS)

(beløp i millioner kroner)

Foreløpig finaniseringsplan 2024 2022 2023 2024 2025 2026 2027

Felles investeringsmidler 31 32,5 40 40 13,5

https://cms.sikt.no/sikt-files/download/u%21aHR0cHM6Ly9pc2lrdC5zaGFyZXBvaW50LmNvbS86Yjovcy9QdWJsaXNodG9TaWt0V2ViL0VYbnJ1SkViMFNoSmdzVllza2VabEVVQjFZbE4zVXRzLXFmVkg1NUZUbG9pSlE_ZT1sWXVaWjY
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Obligatoriske og valgfrie tjenester 
 

Vedtak 
Digitaliseringsstyret støtter kategoriseringen, kriteriene og samstyringsmodellens rolle i 
forvaltningen av valgfrie tjenester. Innspill som fremkom under drøftingen tas med videre i 
arbeidet. Digitaliseringsstyret imøteser en vedtakssak om obligatoriske og valgfrie tjenester til 
møtet 31. oktober 2024.  

Bakgrunn 

Sikt viser til Digitaliseringsstyrets behandling av sak 10/24 på møte 16. februar 2024 om hvilke 
fellestjenester som skal være obligatoriske. I tråd med vedtaket fra 16. februar, legges et justert 
saksgrunnlag frem for ny drøfting. Det er gjennomført forankringsmøter med Udir BOTT og 
representanter fra UH-17 i mai 2024. 

Saken skal senere på høring ved institusjonene og deretter legges frem som vedtakssak høsten 
2024.  

Hensikten med drøftingen og den videre prosessen er todelt: For det første er det ønskelig å 
avklare hva som skal regnes som obligatoriske tjenester. For det andre er det ønskelig å avklare 
skillet i valgfrie tjenester mellom basistjenester og tilleggstjenester og hvordan disse kan forvaltes 
i samstyringsmodellen. 

Forslaget i korte trekk  

Forslaget som legges frem i dette saksgrunnlaget har følgende hovedpunkt: 

• Obligatoriske tjenester er enten lovpålagt institusjonene å benytte eller pålagt Sikt av KD å 
levere til institusjonene.  

• Alle øvrige tjenester regnes som valgfrie, og dette stiller krav til samarbeid blant 
institusjonene, Sikt og andre tjenesteleverandører 

o Valgfrie tjenester deles i basis og tilleggstjenester 
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▪ Basistjenester dekker grunnleggende funksjonalitet som det kan forventes at 
de fleste institusjoner vil ha bruk for 

▪ Tilleggstjenester har mer spesialisert funksjonalitet som det antakelig er 
varierende interesse for i sektoren 

• Det foreslås et sett av kriterier for hva som skal kunne regnes som basistjenester 

• Det foreslås at DS vedtar en startoppstilling av basistjenester innen hver portefølje og at 
disse forvaltes deretter av porteføljestyrene 

• Det foreslås at det er Sikt som i all hovedsak tilbyr basistjenester: Sikt og andre leverandører 
kan levere tilleggstjenester. Her har Sikt et ansvar for å legge til rette. 

• Det foreslås at det rapporteres regelmessig om brukertilfredshet fra sluttbrukere og kunder 
(institusjonene) 

Digitaliseringsstrategi, fellestjenester og balanse mellom samarbeid og institusjonenes 
ulike behov 

Forutsetning for vellykkede fellestjenester er at de er av høy kvalitet og leveres kostnadseffektivt. 
Dette ligger til grunn for hvordan Sikt planlegger, utvikler og leverer sine tjenester. Dette gir høy 
oppslutning om tjenestene og mulighet for å realisere fellesskapets fordeler gjennom felles 
investeringer, drift og forvaltning, gjenbruk og deling av data, felles integrasjoner, deling av 
kompetanse, felles påloggings- og autorisasjonsløsninger, felles sikkerhetstiltak og standardiserte 
prosesser.  

Utvikling og bruk av fellestjenester er forankret i «Strategi for digital omstilling i universitets- og 
høyskolesektoren»:  

«Hvis universitets- og høyskolesektoren skal lykkes med en digitalisering som flytter både 
utdanningene og forskningen framover, er det viktig med fellestjenester som kan støtte 
kjerneaktivitetene». Videre at: «Gode fellestjenester er avgjørende for en helhetlig digitalisering 
av sektoren, noe som også formidles gjennom Kommunal- og moderniseringsdepartementets 
årlige digitaliseringsrundskriv og i tildelingsbrevene til institusjonene.». I strategien sies også at 
«For å kunne realisere gevinstene av den digitaliseringen som strategien legger opp til, må den 
felles digitale grunnmuren for universitets- og høyskolesektoren videreutvikles. Denne 
grunnmuren må gi effektiv tilgang til nett og infrastruktur, legge til rette for identitets- og 
tilgangsstyring med mulighet for sikker føderering (samordning), samt ivareta hensynet til 
informasjonssikkerhet og personvern». 

Den lange tradisjonen for samarbeid i sektoren støtter godt oppunder dette. Det er mange 
eksempler på fellestjenester som er blitt til gjennom forpliktende samarbeid, og institusjonene har 
på denne måten fått løsninger som er mer kostnadseffektive og/eller mer tilpasset behovene i 
sektoren. Vi ser samtidig at det er viktig at innretningen av fellestjenester reflekterer 
institusjonenes ulike behov og autonomi. Det er forskjell på hva mindre høyskoler har behov for 
sammenlignet med de større universitetene. Det er også forskjell i hva som løses lokalt og hvor 
mye som ønskes løst fra Sikt. Videre er det også avgjørende at forpliktelsene som institusjonene 
påtar seg er forankret i ledelse og styre ved den enkelte institusjon.  

Samstyringsmodellen ble etablert for å bidra til økt digitalisering og økte synergier i sektoren. 
Medlemmene i Digitaliseringsstyret, porteføljestyrene og produktrådene skal på sine respektive 
nivå finne frem til gode løsninger og helhetsperspektiv som skal komme hele sektoren til gode.  

Samarbeidet utfordres imidlertid ved at enkeltinstitusjoner, eller grupper av enkeltinstitusjoner, ser 
seg bedre tjent med individuelle løsninger. Det kan det være flere årsaker til. Det er ikke alltid slik 
at det som tjener felleskapet best, vurderes som det beste alternativet for enkeltinstitusjonene. 
Noen institusjoner kan ha større byttekostnad enn andre, for eksempel ved at de har gamle 
løsninger som har overlappende funksjonalitet med en ny løsning. Selv om totalkostnaden for 
sektoren blir lavere med fellestjenester, så kan enkeltinstitusjoner oppleve en høyere kostnad, i 
alle fall på kort sikt. Disse utfordringene blir særlig synlige og merkbare når de økonomiske 
rammene blir strammere for institusjonene, og det er krav om kostnadsreduserende tiltak. På sikt 
kan dette føre til at færre blir med på spleiselaget, som igjen fører til høyere utvikling, drifts- og 
forvaltningskostnad ved duplisering av driftsmiljø, support, integrasjoner og kompetanseutvikling. 
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Samlet gjør dette det vanskeligere å oppnå felles prosesser, lik kvalitet, kompetansedeling, lave 
barrierer mellom institusjonene, sammenhengende tjenester og datadeling. Dermed blir 
gevinstpotensialet for sektoren redusert. Sikt ønsker å spille en konstruktiv rolle i samspillet med 
institusjonene og med stor vekt på at kostnader og kvalitet har rett nivå.  

Samstyringsmodellen baserer seg på tett samarbeid mellom institusjonene og Sikt, og et avklart 
mandat for samstyringen hos felles eier, KD. Samstyringsmodellen er anbefalt av KD gjennom 
tildelingsbrev til Sikt og HK-dir, men modellen er ikke formalisert av KD til underliggende 
institusjoner. Sikt oppfatter at institusjonene i stor grad ønsker å finne frem til gode løsninger 
gjennom et forpliktende samarbeid, hvor det samtidig tas hensyn til autonomi og institusjonenes 
ulike behov. Denne forståelsen er lagt til grunn for forslagene i denne saken. 

 

Hvilke fellestjenester skal være obligatoriske? 

Et naturlig utgangspunkt for obligatoriske tjenester er de som er nedfelt i lov eller forskrift. I dag 
gjelder dette følgende tjenester:  

• NVB - Nasjonal database for vitnemål og dokumentasjon av kompetanse, jf. 
opplæringsloven § 3-14 (ny opplæringslov vil tre i kraft 1. august 2024. NVB er der 
regulert i § 25-2) (bevilgningsfinansiert) 

• Vitnemålsportalen, jf. universitets- og høyskoleloven § 4-14 (bevilgningsfinansiert) 
• RUST – register for informasjonsutveksling om utestengte studenter, jf. uhl. § 4- 12 (ingen 

direkte finansieringskilde) 
• GAUS - register for godkjenning av utenlandsk utdanning, jf. uhl. § 3-5 h (brukerfinansiert. 

Del av FS kontingent) 
• NVA/Cristin - database for vitenskapelig publisering, jf. uhl. § 7-7. (bevilgnings- og 

brukerfinansiert) 
• Samordna opptak, jf. uhl. § 4-16 + opptaksforskriften (bevilgningsfinansiert) 

KD har videre pålagt Sikt å levere følgende tjenester til sektoren:  

• Sektorvist responsmiljø (SRM) for høyere utdannings- og forskningssektoren (bruker- og 
bevilgningsfinansiert) 

• Fellesavtaler med vitenskapelige utgivere som sikrer åpen tilgang til forskningslitteratur 
(Sikt sine kostnader er bevilgningsfinansiert, tilgang er brukerfinansiert) 

• Forskningsnettet (kombinasjon av bevilgnings- og brukerfinansiert) 

Institusjonene er ikke pålagt å benytte disse tjenestene, men i lys av bakgrunnen for tjenesten og 
KDs hensikt med pålegget, bør tjenestene likevel regnes som obligatoriske. 

Digitaliseringsstyret har siden oppstarten i 2018 fattet vedtak om obligatoriske tjenester. IAM og 
basistjenestene innen Cybersikkerhet er eksempler på dette. Bør slike tjenester fortsatt regnes 
som obligatoriske? På den ene siden kan det argumenteres for at vedtak i DS som forutsetter 
forskuttering av brukerbetaling i utvikling av tjenester skal forplikte institusjonene ved at 
tjenestene gjøres obligatoriske. På den andre siden har ikke DS formell myndighet til å forplikte 
institusjonene til slike økonomiske forpliktelser. Det er styrene og administrasjonen ved 
institusjonene som har dette ansvaret.  

Sektoren virker delt i synet på om slike tjenester skal regnes som obligatoriske. Det er rimelig å 
anta at behovet for fellestjenester er større for mellomstore og mindre institusjoner enn de større, 
og at førstnevnte blir skadelidende dersom de større institusjonene ikke er med på spleiselaget. 
Tradisjonen for samarbeid har dype røtter i sektoren, og utviklingen har i stor grad vært 
konsensusdrevet. Dette er det god grunn til å bygge videre på. I denne sammenheng er det 
derfor hensiktsmessig ikke å regne disse tjeneste som obligatoriske, men heller se på dem som 
svært viktige valgfrie, basistjenester. 
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Valgfrie tjenester: Skille mellom basis- og tilleggstjenester 

Det store bildet av tjenester kan altså regnes som valgfrie, men det er behov for å differensiere 
mellom disse tjenestene. Fordi institusjonene har forskjellige behov, kan vi med fordel skille mer 
systematisk mellom «basistjenester», som dekker grunnleggende funksjonalitet som det kan 
forventes at de fleste institusjoner vil ha bruk for, og «tilleggstjenester» med mer spesialisert 
funksjonalitet som det antakelig er varierende interesse for i sektoren. Et slikt skille kan også 
bidra til mer systematikk i avveiningene mellom nasjonal standardisering og lokal innovasjon. En 
slik innretning har fått støtte av Porteføljestyret for utdanning og administrasjon i sak 46/24 
Porteføljestrategi for utdanning og administrasjon 2024-2028, vedtatt 6. juni i år.  

At et produkt kategoriseres som «basis», innebærer ikke at det er obligatorisk å bruke, men det 
gir produktet en særlig status og prioritet i porteføljene. I videreutviklingen av porteføljene bør 
hovedfokus være på basisprodukter, og antall basisprodukter bør være begrenset. Dette er i tråd 
med styringssignalene Digitaliseringsstyret har gitt de siste årene med tanke på å begrense 
samlet aktivitet. Når mange institusjoner deler på kostnaden, blir prisen for den enkelte institusjon 
lavere. Funksjonalitet som bare er interessant for et mindre antall institusjoner, bør tilbys gjennom 
tilleggsprodukter. Felles innkjøp eller utvikling av tilleggsprodukter krever at tilstrekkelig mange 
institusjoner er interessert, og finansieringsutsiktene bør alltid undersøkes på forhånd. 
Alternativet er at institusjonene etablerer tilleggsproduktene selv, alene eller i samarbeid med 
andre institusjoner.  

Både innenfor basis- og tilleggstjenester kan det, der det er hensiktsmessig, også differensieres 
mellom grunnpakker og tilleggspakker slik at institusjonene selv kan vurdere hvor omfattende 
tjenester som ønskes anskaffet. Slik er det i dag med tilbudet fra Cybersikkerhetssenteret. 
Tilsvarende tilbyr Analyseplattformen tre tjenestenivåer. 

Samstyringsmodellens rolle knyttet til basistjenestene og tilleggstjenestene 

Hvilke tjenester bør regnes som basistjenester? 

Felles Studentsystem og Feide er eksempler på basistjenester som er frivillige, men som alle 
statlige UH-er er brukere av. Løsningene er kritisk for utøvelse av kjernefunksjoner ved 
institusjonene. Det vil ha store konsekvenser om enkeltinstitusjoner velger alternative løsninger 
på dette området (selv om flere ser for seg å lage supplerende tilleggstjenester til de tjenestene 
Sikt leverer for FS). At institusjonene velger noe annet enn FS og Feide er neppe sannsynlig på 
kort sikt, men dette er en aktuell problemstilling for løsninger som er under utvikling og utrulling 
som IAM, UH sak, nytt biblioteksystem, nytt LMS og ny eksamensløsning. Basistjenester 
innebærer ofte behov for større investeringer som også gir potensiale for større gevinster  

 
Hvilke kriterier bør knyttes til basistjenester? 
For å vurdere om en tjeneste bør regnes som en basistjeneste kan følgende kriterier legges til 
grunn (en tjeneste må ikke oppfylle alle kriteriene for å regnes som basis): 

• støtter kjerneaktiviteten ved institusjonene 

• grunnleggende nett og infrastruktur  

• tjenester for datadeling, integrasjoner, identitet- og tilgangsstyring, informasjonssikkerhet 
og personvern 

• kjerneløsninger for administrative prosesser tilpasset til norsk utdanningssektor 
 

Hvordan kan samstyringsmodellen legge til rette for en god beslutningsprosess for hva som skal 
regnes som basistjenester? 
 
Som et startpunkt vil det være hensiktsmessig at Digitaliseringsstyret vedtar listen over 
basistjenestene etter innstilling fra de tre porteføljestyrene. Deretter vil det være porteføljestyrene 
som med innspill fra produktrådene forvalter sine respektive samlinger av basistjenester med 
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hensyn til etablering, utvikling og avvikling. En slik prosess kan finne sted høsten 2024 og være 
en del av vedtakssaken som legges frem for Digitaliseringsstyret til høsten. 
 

Hvilken rolle skal Sikt og andre fellesleverandører ha? 

I kraft av Sikts rolle som kunnskapssektoren tjenestelevandør, er det naturlig at basistjenester i all 
hovedsak utvikles eller anskaffes av Sikt. Rollen forutsetter tett og godt samarbeid med sektoren, 
og dette samarbeidet må være gjenstand for regelmessig evaluering. Samstyringsmodellen skal 
etter planen evalueres våren 2025.  

Både institusjonene og Sikt bør kunne være leverandør av tilleggstjenester. Alle UH 21 bør ha lik 
tilgang til disse og de bør kunne integreres med basisproduktene, ha felles standardisert 
avtaleverk (inkl SLA), ha reell kost prising, følge felles arkitekturprinsipper og være oppført i felles 
produkt- og tjenestekatalog for sektoren. Regulering av dette kan skje igjennom 
samstyringsmodellen for å sikre felles kvalitet, kompatibilitet med øvrige løsninger og like 
muligheter til å benytte disse løsningene. Det er naturlig at Sikt kan bidra til at det legges til rette 
for at andre leverandører kan tilby slike tjenester. 

  

Brukertilfredshet 

Et sentralt grep i samstyringsmodellen er brukerinvolvering ved institusjonene. Det er også viktig 
at brukertilfredshet undersøkes, rapporteres og følges opp. Brukertilfredshet bør inkludere både 
sluttbrukere (studenter, vitenskapelig og administrativt personale) og kundenivået 
(institusjonene).  
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